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VÁLASZTÁSON
Sári Judit körjegyző tájékoztatása 

szerint jó hangulatban zajlott le a választás 
mindkét településen. Semmilyen zavaró 
esemény nem volt, a bizottságoknak e 
vonatkozásban nem kellett intézkedni.

Nemesvámoson a szavazásra jogosult 
2108 választópolgár közül 865 fő, 41 % 
voksolt.

Két szavazókörben folyt a szavazás, a 
közösségi házban illetve a polgármesteri 
hivatalban.

Veszprémfajszon még ennél is nagyobb 
arányú volt a részvétel. A kultúrházban 
kialakított szavazókörben a 216 válasz-
tópolgár közül 120 fő, 55 % jelent meg 
a szavazáson.

Mire e sorok megjelennek, már az 
év derekánál járunk. Időszerű volt tehát 
tavasz végén, nyár küszöbén áttekinteni 
a település idei gyarapodását, fejlesztési 
lehetőségeinek kilátásait, helyzetének 
alakulását. A fejleményekről, események-
ről Sári Lajos polgármestertől kértünk 
és kaptunk áttekintést. Az írásban a 
közterületeink csinosításáról, a falukép 
jobbításáról, értékeink biztonságának 
megőrzéséről esik szó, és az ezeket 
alátámasztó pénzügyi lehetőségekről, 
pályázati forrásokról tájékozódhatunk…

- Azzal kezdeném, hogy mostantól 
kezdve valószínűleg gyakrabban élünk 
a Községi Híradóban való közvetlen 
megszólalás lehetőségével. Takarékossági 
okokból ugyanis felmondtuk ebben az 
évben a Séd Tv-vel való szerződésünket. 
Ez azt jelenti, hogy mintegy 1,4 millió 
forintot megspóroltunk. Ennek egy 
részéből, pár százezer forinttal a Köz-
ségi Híradót akarjuk színvonalasabbá 
és tartalmasabbá tenni. Technikai, 
műsorszolgáltatási okokból egyébként 

már mind kevesebben tudták nézni a 
tv kéthetente községünkről készített 
műsorait. Ezért is döntöttünk a lakosok 
más módon történő tájékoztatásáról.

- Ebben az évben is több pályázatot 
adtunk be, többek között játszótér 
felújításra. 

- Miért kellett pályázni új játszótér 
megépítésére?

- Egyrészt a játszótéri eszközeink 
állapota ugyancsak leromlott. Mint 
kiderült, igencsak rossz minőségű 
fából készítették. Másrészt már nem 
felelt meg az európai uniós szintű 
követelményeknek. Ezért pályázatot 
adtunk be 20,5 millió forint értékben. 
Ennek az elbírálása folyamatban van, 
remélem hogy még ebben a hónapban 
számunkra kedvező döntés születik.

- Bizonnyal önrészt is fel kell 
mutatni!

- Igen, ennek mértéke 17 százalék, 
3,4 millió forint. De nem csak a meglévő 
bekerített térség fog megújulni – a ko-

Tisztelt Olvasó! Kedves Falubeliek! 
Új szerkesztésben, új stílusban, és a 
korábbiakhoz képest színesebben, 
változatosabb, gazdagabb tartalommal 
szeretnénk megtölteni a Községi Hír-
adónk hasábjait. A szerkesztőbizottság 
tanácsadásával, az Önök segítségével 
alapvetően három pilléren nyújtunk 
át olvasni valót. Célszerűen, a lényegi 
vonásokat kiemelve tájékoztatjuk olva-
sóinkat Nemesvámos és Veszprémfajsz 
önkormányzatainak munkájáról. Beszá-
molunk a környezetünkben zajló, azt 
érintő hírekről, eseményekről. Ugyancsak 
ebbe az informatív részbe illesztjük 
a  rendezvényekről szóló híradásokat, 
a közérdekű, információkat, program 
előzeteseket, a személyi vonatkozású 
közleményeket.

Lapunk a korábbinál tágabb teret 
biztosít a színesebb, krónika jellegű, 
útmutató, tanácsadó írásoknak is. En-
nek szellemében hangulatos, változatos 
cikkekben, riportokban jelenítjük meg a 
környezetünkben élő érdekes, követendő 
embereket, törekvéseket, a civil szerve-
zeteink működését. Eme magazin szerű 
újság-blokk mellet amolyan harmadik 
rovatként szeretnénk hasznos tanácsokkal, 
tippekkel is segíteni az itt élők életvitelét. 
Ez utóbbiba egyaránt beleférnek az 
életmóddal – táplálkozással, viselkedéssel 
-, az egészséggel,, avagy az egyének és 
közösségek biztonságával kapcsolatos 
receptúrák.

A közhasznúság érdekében ezentúl 
támogatott gazdasági, üzleti, szolgáltató 
hirdetéseket is közzéteszünk.

A fenti tartalmi változatosságon túl a 
Községi Híradó mostantól színesebben 
kínálja magát, mivel színes fotókat közlünk.

Reméljük, kedvükre való, a javukat 
szolgáló dolgokat olvashatnak polgár-
társaink a megújult újságunkban. - Írása-
ikkal, fotóikkal, észrevételeikkel segítsék  
szerkesztőbizottságunk munkáját, a lap 
megjelentetését! - kéri ezt Önöktől a 
lap szerkesztője, Bráz János aki elér-
hető a 20/546-1354 telefonon, illetve 
a janos.braz@freemail.hu e-mail címen.
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Nemesvámos 
A Nemesvámos Község Képviselő-testülete 

március 25-én , valamint április 15-én, 22-én és 
29-én tartotta legutóbbi üléseit a polgármesteri 
hivatal emeleti tanácskozó termében.

Márciusban elsőként előterjesztést 
vitattak meg a közrend és közbiztonság 
helyzetéről, a helyi polgárőrség működéséről. 
A napirend tárgyalásán meghívottként 
részt vett Dr. Giczi Róbert veszprémi 
rendőrkapitány, r. ezredes, Tóth Gábor 
r. hadnagy és Baranyi Béla rf. zászlós/
körzeti megbízott/ a Veszprém Megyei 
Rendőrfőkapitányság képviseletében, 
valamint Koleszár Attila, a Nemesvámos 
Polgárőr Egyesület elnöke és Hajdár 
József a Veszprém Megyei Polgárőr 
Szövetség régiófelelőse.

A körzeti megbízott és a szolgálati 
lakás viszonya

Dr. Giczi Róbert rendőrkapitány 
elmondta, hogy a Veszprém Megyei 
Rendőrkapitányság illetékességi területéhez 
tartozó települések közbiztonsági helyzetét 
tekintve a visszajelzések és számadatok 
alapján Nemesvámos közbiztonsági szem-
pontból kiegyensúlyozott településnek 
számít. Örvendetesnek tartotta, hogy a 
faluban polgárőrség működik, hiszen ez 
nagy segítséget jelent a létszámgondokkal 
küzdő rendőrség részére. Véleménye sze-
rint kiváló munka és emberi kapcsolatok 
alakultak ki a rendőrség és a polgárőrség 
képviselői között.

Úgy véli, hogy nagyban segítené a 
körzeti megbízott munkáját, ha a telepü-
lésen szolgálati lakást biztosítana részére 
az önkormányzat. A helyben lakó körzeti 
megbízott számos előnnyel jár, hiszen 

szükség esetén a lakosság rövidebb idő 
alatt kaphat rendőri segítséget, valamint 
fokozottabb biztonságérzetet adhat a 
faluban élő, mindig jelenlévő rendőr. 

Sári Lajos polgármester elmondta, 
hogy az önkormányzat korábban évekig 
biztosított szolgálati lakást a körzeti 
megbízott részére, azonban a helyzet 
akkor sem volt jobb. 

Talán más lenne a képviselő-testület 
hozzáállása a lakás biztosításához, ha 
valamiféle garancia lenne arra, hogy a 
körzeti megbízottat nem vezénylik el 
más településekre is.

A rendőrkapitány tájékoztatta a je-
lenlévőket, hogy országos főkapitányi 
szinten döntés született arról, hogy minden 
településen biztosítani kell körzeti meg-
bízottat. Hozzátette, nem garantálható, 
hogy időnként nem kell elvezényelni a 

Önkormányzati testületi ülések
Javuló a közbiztonság, de túl gyors a hajtás

Megújult lap,
színesebb tartalom

Gyarapodás, szépülés  értékőrzéssel, biztonsággal
- Beszélgetés Sári Lajos polgármesterrel -

(folytatás a 2. oldalon)

(folytatás a 4. oldalon)
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település körzeti megbízottját. Elmondta, 
hogy rendkívül jó motivációs tényezőt 
jelent a szolgálati lakás biztosítása, mivel 
az ilyen körzeti megbízotti álláshely be-
töltésére sok pályázó jelentkezik, ebből 
kifolyólag van lehetőség a pályázók 
közötti válogatásra is. 

Bozóky Jenő képviselő véleménye 
az, hogy a 2.700 fős településen sok 
veszélyforrás van, két iskola és egy óvoda 
működik. Az önkormányzati beruházá-
soknak köszönhetően „sok pénz került 
ki az utcákra”. Mindezért jó lenne, ha 
folyamatos rendőri jelenlét volna a faluban. 
Támogatta az esetleges szolgálati lakás 
önkormányzati biztosítását, ugyanakkor 
fontosnak tartja a személyes kontaktust a 
körzeti megbízott és a lakosság között is. 

Sövényházi Balázs képviselő dicsérőleg 
szólt arról, ahogyan a néhány hónapig 
Nemesvámoson szolgálatot teljesítő 
körzeti megbízott végezte a feladatát. 

Kövesi Sándor alpolgármester úgy 
vélte, szolgálati lakás biztosítása ügyében 
a képviselő-testületnek felelős döntést 
kell hoznia, hiszen a lakosság felé is 
indokolni kell adott esetben a szolgálati 
lakás biztosításának szükségességét. 

Sári Szabolcs képviselő megjegyezte, 
hogy a településen a rendőrség közle-
kedésrendészeti tevékenysége „6-ost 
érdemelne egy 1-től 5-ig értékelhető 
skálán”, hiszen gyakran akciófilmbe illő 
jelenetek, autós üldözés, stb. látható a 
faluban. Szükségesnek tartaná ugyan-
akkor a rendőrség, a vadásztársaságok 
és az erdőbirtokosságok összehangolt 
munkáját az illegális fakitermelés, ter-
mészetrongálás területén, hiszen egész 
évben folyik a fakitermelés. Előfordul, 
hogy a készletek sokat éjszakáznak, mire 
elszállításra kerülnek. Személyes tapasz-
talata, hogy az általa bejelentett illegális 
fakitermelés alkalmával a rendőrség még 
helyszínelni sem vonult ki. 

Hajdár József  a Veszprém Megyei 
Polgárőr Szövetség régiófelelőse, egyben 
a bándi polgárőrség elnöke elmondta, 
hogy Bándon évekig nem volt körzeti 
megbízott, a polgárőrség igyekezett vi-
gyázni a falura. A Szomszédok Egymásért 
Mozgalom évek óta jól működik Bándon. 

A testület a beszámolót az előterjesz-
tésnek megfelelő tartalommal elfogadta. 

Szintén ezen az ülésen megvitatták 
és elfogadták 2009 évi közfoglalkozta-
tási tervet. /A központi költségvetés a 
közfoglalkoztatottak részére kifizetett 
bér és járulékai 95 %-át megtéríti az 
önkormányzatnak a minimálbér erejéig. /

A lakossági méhnyakrák 
megelőzési program 

kapcsán vita alakult ki. Sári Lajos polgár-
mester arról tájékoztatta a jelenlévőket, 
hogy az országban több önkormányzat 
térítésmentesen biztosítja az adott tele-
pülésen élő 12-13 éves kislányok részére 
a méhnyakrák megelőző védőoltási 
programot. A program 3 adag vakcina 
beadásából áll, melynek költsége 68.827 Ft. 

Bozóky Jenő képviselő úgy véli, a 
képviselő-testületnek az egész faluért 
kell dolgoznia, tehát vagy minden, a 

településen élő 12-13 éves kislány részére 
biztosítja térítésmentesen az önkormány-
zat a prevenciós vakcinákat, vagy senki 
részére sem. 

Sári Judit körjegyző szerint aggá-
lyos lehet, hogy a többi térítésköteles 
védőoltást miért nem biztosítja az ön-
kormányzat a településen élő gyermekek 
részére térítésmentesen. Hangsúlyozta, 
hogy az önkormányzatnak elsősorban a 
vonatkozó jogszabály előírásai szerinti 
kötelező feladatait kellene teljesítenie. 
Célszerű lenne egy alkalommal abból 
a szempontból is megvizsgálni az ön-
kormányzat költségvetését, hogy abban 
milyen arányú az önként vállalt feladatok 
mértéke a kötelezően ellátandó felada-
tokhoz képest. 

Bozóky Jenő képviselő egyetértett vele.
Sári Lajos polgármester megjegyez-

te, hazánkban 500 nő hal meg évente 
méhnyakrákban, valamint hogy Romániában 
is térítésmentes a védőoltási program.

A körjegyző hangsúlyozta, hogy saj-
nálatos módon a nők elenyésző hányada 
jár rendszeresen rákszűrő vizsgálatokra, 
ami nagymértékben hozzájárul a magas 
halálozási adatok kialakulásához.

A képviselő-testület végül úgy dön-
tött, hogy a védőoltásra ajánlkozó Kft. 
szolgáltatásait nem kívánja igénybe venni. 

Művészeti és sportos 
fejlődés

A település 800 éves fennállásának 
tiszteletére megvalósításra kerülő em-
lékmű elkészítéséről szóló polgármesteri 
tájékoztatóban elhangzott, hogy a So-
mogyi Lajos nemesvámosi keramikus 
és az önkormányzat között létrejött 
megállapodásnak megfelelően 2009. 
augusztus 20-ára feszített tempóban 
ugyan, de elkészülhetne az alkotás. A 
Bakony Plastiroute Kft. az emlékmű 
megvalósulásához földmunka, murvázott 
felület kialakítása, emléktábla kihelye-
zése, valamint térkőburkolat készítése 
térítésmentes biztosításával járul hozzá 
felajánlásként. 

A polgármester ismertette a Civilek 
Nemesvámosért Közhasznú Egyesület 
megkeresését, mely szerint az egyesület 
a helyi ifjúság szellemi és fizikai fejlődése 
érdekében az önkormányzat segítségét 
kéri, pl. kültéri asztalitenisz asztal felál-
lításához, egy kosárlabdapalánk, illetve 
lábteniszpálya megvalósításához. 

Az egyesület a röplabdapálya környékét 
találja optimálisnak az említett sportpályák 
kialakítására. Az egyesület a megvalósítás 
helyszínének pontos kijelölésében való 
közreműködést, az esetlegesen szükséges 
engedélyek beszerzésében való részvételt, 
infrastruktúra megteremtését kéri az 
önkormányzattól. Sári Szabolcs képvi-
selő véleménye szerint az egyesületnek 
részletes tervet és ahhoz kapcsolódó 
költségvetést kellene készíteniük annak 
érdekében, hogy a képviselő-testület 
érdemi döntést hozhasson e tárgyban. 

A körjegyző kiegészítése szerint arról 
is tájékoztatni szükséges az egyesületet, 
hogy a képviselő-testület hosszabb távú 
tervére tekintettel a területen csupán csak 
ideiglenes megoldásban gondolkodhatnak. 

Bérleti szerződés a
Veszprémi

Waldorf  Egyesülettel 
Sári Judit körjegyző emlékeztette a 

jelenlévőket, hogy a képviselő-testület 
korábbi döntésének megfelelően elkészült 
az egészségházban található védőnői ren-
delő bérbeadására vonatkozó szerződés 
tervezete. A szerződés az önkormányzat 
és a Veszprémi Waldorf  Egyesület között 
jönne létre. A testület a nemesvámosi 
egészségház védőnői szolgálatot biztosító 
helyiségeinek és az ott található eszközök 
egy része használatának biztosítására 
vonatkozó, az önkormányzat és a Veszp-
rémi Waldorf  Egyesület között létrejövő 
bérleti szerződés tervezetével egyetértett.

Áprilisban tartott első ülésén a testület 
új közbeszerzési szabályzatot fogadott 
el. Jóváhagyta az önkormányzat 2009. 
évi közbeszerzési tervét, amely a Petőfi 
utcában csapadékvíz elvezető rendszer  
kiépítésére és az ivóvízcső hálózat cseréjére 
irányul. Vegyes ügyek tárgyalása kereté-
ben ivóvíz hálózati felújítási munkákról 
született döntés a Bakonykarszt Zrt. 
által beszedett amortizációs díjhányad 
terhére. Megvitatták a helyi születésű 
Tomor Ilona költőnő kérelmét „Ke-
serédes Éden” című új verseskötetének 
megjelentetéshez. Erre 40.000 Ft összegű 
támogatást biztosított a testület. 

A kintlévőségek hatékony 
beszedéséért 

Az előterjesztő Sári Judit körjegyző 
emlékeztetett, hogy mind a könyvvizsgáló, 
mind a belső ellenőrzés szükségesnek 
tartja, és a közigazgatási hivatal ellenőrzési 
jelentésében is szerepelt, hogy a jövőben 
az eddigieknél nagyobb hangsúlyt kell 
fektetni az adóellenőrzésekre, valamint 
a kintlévőségek hatékony kezelésére. 
Elmondta azt is, hogy a kistérség önkor-
mányzatai Veszprém kivételével hasonló 
cipőben járnak. Számos önkormányzati 
hivatal az önálló bírósági végrehajtókkal 
kötött megbízási szerződést az adóügyekkel 
összefüggő kintlévőségek behajtására.

A képviselő-testület egyetértett azzal, 
hogy a körjegyző a hatáskörébe tartozó 
adóbehajtások hatékonyságának növe-
lése érdekében megállapodást kössön 
a veszprémi Szabó Károly és Hercsik 
Károly önálló bírósági végrehajtókkal, 
valamint a Császti és Szunics Végrehajtó 
Irodával. /A téma hasonló előterjesztésben 
és elfogadással Veszprémfajszon is szerepelt./

Illésfalvi József  képviselő véleménye 
szerint célszerű lenne bevezetni a falu egész 
területén a 40 km/óra sebességkorlátozást 
a gyorshajtók megfékezése érdekében. 
Elmondta még, hogy a település rende-
zési tervében foglaltaknak megfelelően 
az arra kötelezetteknek erdősávot kell 
telepíteniük, melyben a fák törzsátmérője 
is pontosan meghatározásra került, ezért 
célszerű lenne egy tájékoztató levélben 
emlékeztetni ezen kötelezettségükre az 
érintetteket. 

A képviselő-testület tagjai egyetértettek 
a felvetésekkel.

Négy szerkesztő pályázott
Az április 22-én megtartott ülésen 

Sári Lajos polgármester tájékoztatta a 
jelenlévőket, miszerint a korábban már 
tervbe vett komposztáló berendezések 
beszerzésére irányuló pályázat egyik 
feltétele, hogy az önkormányzat meg-
alkossa a Környezetvédelmi Alapról 
szóló rendeletet. Ehhez kapcsolódóan 
döntöttek a komposztáló berendezések 
beszerzését célzó pályázatról is.

A központi komposztáló láda a Kö-
zösségi Ház udvarán kerül kialakításra. 

Vegyes ügyek tárgyalása keretében a 
testület megvitatta egyebekben a Községi 
Híradó című önkormányzati kiadvány 
szerkesztő-újságírói feladatainak ellátására 
vonatkozó pályázatokat, majd meghallgatta 
a négy pályázót. A képviselő-testület kellő 
mérlegelés után a feladatok ellátásával 
Bráz János újságírót bízta meg 

Sári Judit körjegyző tájékoztatta a 
jelenlévőket, hogy a napköziotthonos 
óvoda vezetői állására a testület üléséig 
csak a jelenlegi óvodavezető nyújtotta 
be pályázatát.

Kövesi Sándor alpolgármester fel-
szólalásában kifejtette, rengeteg papírt 
lehetne megspórolni azzal, ha a képviselő-
testület tagjai rendelkeznének laptoppal, 
és annak segítségével tanulmányoznák 
át az olykor rendkívül nagy terjedelmű 
előterjesztéseket. 

Sári Szabolcs képviselő is támogatta 
az ötletet, hiszen a laptop segítségével jóval 
nagyobb ismeretanyaghoz juthatnának 
hozzá a képviselő-testület tagjai, mint a 
jelenlegi papíralapú előterjesztésekkel. 

A testület április 29-én tartott ülésén 
közbeszerzési eljárás kiírásáról döntött, a 
Petőfi és Kossuth utcák egyes szakaszai 
ivóvízhálózatának cseréjére, továbbá 
csapadékcsatorna rendszer kiépítésére.

 Vegyes ügyek tárgyalása során 
módosították a Nemesvámosi Iskoláért 
Alapítvány alapító okiratát és megvitatták 
a Pannon Térség Fejlődéséért Alapítvány 
által meghirdetett „Pedagógusok a kiste-
lepülésekért” pályázaton való részvételt.

 A Mária Keresztes Közössége 
megkeresésére a már hagyományosan 
megrendezésre kerülő rókapusztai ifjúsági 
táborban résztvevő nemesvámosi gyer-
mekek részvételét támogatja a testület. 
Nemesvámosi gyermekenként 4.000 
Ft-tal, nagycsaládos nemesvámosi gyer-
mekenként 5.000 Ft-tal járulnak hozzá a 
költségekhez,. maximálisan: 200 e Ft-tal. 

A Defekt Vámosi Motoros Egyesület 
által negyedik alkalommal kerül megren-
dezésre  Nemesvámoson a jótékonysági 
motoros találkozó 2009. augusztus 14. és 
2009. augusztus 16. között. Az egyesület 
a sportcsarnok mellékhelyiségei, szertá-
rai továbbá a sportpálya használatának 
térítésmentes biztosítását kérte, valamint 
az önkormányzat tulajdonát képező 
sörpad-garnitúrákat és a katonai sátrat 
is szeretné igénybe venni a rendezvény 
idejére. A testület térítésmentesen biztosítja 
a kért eszközöket, feltételeket.

(folytatás az 1. oldalról)

Önkormányzati testületi ülések
Javuló a közbiztonság, de túl gyors a hajtás
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„Nemes” települések 

találkozója
Immár 10. alkalommal rendezik meg 

idén július 11-én Nemesgörzsönyben a 
„Nemes” előnevű települések találkozóját. 
A találkozón a képviselő-testület tagjai 
közül a község képviseletében Sári Lajos 
polgármester, Illésfalvi József, Krámli 
József, Sövényházi Balázs és Takács 
Attila képviselők vesznek részt. 

Veszprémfajsz
Veszprémfajsz Község Képviselő-

testülete március 27-én, április 16-án, 
április 29-én a polgármesteri hivatalban 
tartotta testületi üléseit. A megtárgyalt 
témák között szerepelt az egyes szociális 
ellátásokról szóló  rendelet módosítása, 
a szervizút melletti terület parkosítása 
A képviselő-testület egyetértett azzal, 
hogy a szervizút és az állami tulajdonú 
közút közötti közterület parkosítása a 
Mészáros Imre kertész üzemmérnök 
által 2008 novemberében elkészített 
vázrajz szerint történjen meg. A parko-
sítási munkákra 520.000 Ft előirányzatot 
hagyott jóvá az önkormányzat 2009. évi 
költségvetésében. 

Mi kerül a parkba?
A javaslat szerint szervizút és az 

állami tulajdonú közút között húzódó 
területet a parkolók és az átjárók kivé-
telével füvesítik. A sávok végeibe 3-3 
különböző időben virágzó, 80-120 cm 
magas, különböző fajtájú cserje kerülne. 
Minden sáv közepébe pedig egy magas 
törzsű gömbfa. 

A felmérés szerint 20 db gömbfa és 
közel 50 cserje beszerzésére lenne szükség, 
amelynek kalkulált költsége 350.000 Ft-ot 
tesz ki. Ehhez adódna még a szállítási 
költség és a füvesítés költsége. A kivite-
lezés társadalmi munkában elvégezhető. 

Eigner Ferenc alpolgármester tájé-
koztatta a jelenlévőket, hogy gömbkőris 
és 7-8 féle cserje  beszerzésére kerülne 
sor. A gépi és földmunkákra több lakostól 
érkezett  felajánlás.

Javuló közbiztonsági 
helyzet 

A testület tájékoztatót vitatott meg a 
közrend és közbiztonság helyzetéről, amelyet 
a Veszprém Megyei Rendőrfőkapitányság 
képviseletében Tóth Gábor r. hadnagy és 
Miklai György r.zászlós terjesztett elő.

Tóth Gábor rendőr hadnagy elmondta, 
hogy 2008. évben új közbiztonsági stratégia 
került kidolgozásra, melynek következtében 
a körzeti megbízottak a saját körzetükben 
láthatják el feladataikat. Hangsúlyozta, 
hogy az Országos Rendőrkapitányság  
készített egy intézkedési tervet, melynek 
egyik alappillére a körzeti megbízottak 
megerősítése. Ennek keretében.4 fővel 
működő körzeti megbízotti csoportok 

jöttek létre. 
Veszprémfajsz és Nemesvámos eseté-

ben a nagyvázsonyi 4 fős csoport adja a 
körzeti megbízottat, így a rendőri jelenlét 
folyamatosan biztosított Elmondta, hogy 
2007. évben 8 bűncselekmény történt 
a településen, mely 2008. évben 5 -re 
csökkent. 3 esetben felderítésre kerültek 
az elkövetők, velük szemben vádemelési 
javaslattal élt a rendőrség. 

A nem túl kedvező gazdasági helyzet 
ellenére remélhetőleg a jövőben is csökken  
az elkövetett bűncselekmények száma. 

Tájékoztatta a jelenlévőket, hogy az 
elmúlt év első felében Nemesvámos-
Veszprémfajszon szolgálatot ellátó körzeti 
megbízott megpályázta Márkó-Bánd körzeti 
megbízotti státusát, melyet el is nyert. 
Döntését nagymértékben befolyásolta, hogy 
szolgálati lakást is biztosítanak számára. 
Az év további részében Nemesvámoson 
és Veszprémfajszon szolgálatot teljesítő 
körzeti megbízott saját gépjármű hiánya 
miatt a szentkirályszabadjai körzeti megbí-
zottal közösen egy szolgálati gépjárművel 
látta el feladatát a településeken. Baranyi 
Béla körzeti megbízott a tájékoztató idején 
betegszabadságát töltötte, nyugdíjazása 
folyamatban van, ezért rövidesen új 
körzeti megbízott kerül a helyére. 

A rendőrségi gépjárműpark átala-
kításra került, melynek következtében 
a nagyvázsonyi és a veszprémi körzeti 
megbízotti csoport egy terepjáróval is 
rendelkezhet, melynek segítségével a 
külterületek ellenőrzése hatékonyabbá 
válhat. 

Az elmúlt évben Veszprémfajsz 
belterületén egy könnyű sérüléssel járó, 
míg külterületén egy súlyos sérüléssel 
járó baleset történt. 

A KRESZ szabályok betartásának 
ellenőrzése során 14 esetben szabálysér-
tési feljelentés történt, 32 fővel szemben 
helyszíni bírság kiszabására került sor 
2008-ben. 

A Bűnmegelőzési Osztály közre-
működésével szórólapok, plakátok 
kerültek kihelyezésre az áldozattá válás 
elkerülése érdekében. Az országosan 
elszaporodott trükkös lopások elkerülése, 
megelőzése érdekében a közeljövőben 
elészül egy tájékoztató anyag, melyet 
elsősorban az időskorúakhoz juttat el 
a rendőrség. Örvendetesnek nevezte, 
hogy a Nemesvámos Polgárőr Egyesület 
kiegészül egy veszprémfajszi csoporttal 
is. A körzeti megbízottal folytatott közös 
szolgálatok ellátására feltétlenül számít 
a rendőrkapitányság. 

Csiba József polgármester véleménye 
szerint Veszprémfajsz közrendje, közbiz-
tonsága nincs rossz helyzetben. Mivel a 
településen nagymértékben megnövekedett 
az átmenő forgalom, ezért megoldást kell 
találni a sebességcsökkentésre. 

Fontosnak tartja a fokozott rendőri 
jelenlétet főleg hétvégeken, amikor ren-

getegen töltik idejüket a település erdei 
pihenőparkjában. Mindig akad olyan, 
aki túl akarja lépni az ott megengedett 
szabályokat. Megköszönte a település 
eddigi rendezvényeinek hatékony rendőri 
biztosítását

Tóth Gábor r. hadnagy megjegyzése 
szerint a mai világban elengedhetetlen, 
hogy a körzeti megbízott a körzetében, 
helyben lakjon. Bízik abban, hogy Dr. 
Giczi Róbert rendőrkapitány ezen kérése 
a nemesvámosi képviselő-testületben 
meghallgatásra talál és a közeljövőben 
biztosításra kerül egy szolgálati lakás 
a Nemesvámoson és Veszprémfajszon 
szolgálatot ellátó körzeti megbízott részére. 

Elmondta továbbá, hogy egyre több 
településen mutatkozik igény a sebesség-
jelző táblák kihelyezésére, bár beszerzési 
költsége igen magas. Hozzátette, hogy 
Veszprémfajszon sor kerül az idén 
többször is sebességmérésre.

Veszprémfajsz Község Önkormány-
zatának Képviselő-testülete a közrend és 
közbiztonság 2008. évi helyzetéről szóló 
tájékoztatót az előterjesztésnek megfelelő 
tartalommal jóváhagyta.

Közfoglalkoztatási terv 
A körjegyző tájékoztatta a jelenlévőket, 

hogy a vonatkozó jogszabályi előírásoknak 
megfelelően az aktív korúak ellátására 
jogosultak részére – a rendszeres szociális 
segélyezettek kivételével – a közcélú munka 
megszervezése a települési önkormányzat 
feladata. A vonatkozó jogszabály előírja 
az önkormányzatok részére a közfoglal-
koztatási terv elkészítését, melyet idén 
április 15-ig, a jövő évtől minden év 
február 15-ig kell elfogadni. 

Javasolta a közfoglalkoztatási terv 
jóváhagyását, amely köztisztasági felada-
tokat, útkarbantartást, épületkarbantartást, 
valamint fűkaszálást, parlagfűírtást és 
árokásást jelentene a közfoglalkoztatásban 
résztvevőknek. 

Új közbeszerzési
szabályzat  

Kötél Krisztina ügyintéző tájékoztatta 
a jelenlévőket, hogy a közbeszerzések-
ről szóló törvény 2009. április 1-jével 
jelentős mértékben módosult, ezért 
szükségszerűvé vált egy új közbeszer-
zési szabályzat elkészítése és elfogadása 
a jelenlegi szabályzat hatályon kívül 
helyezése mellett. 

A módosító rendelkezések fő oka a 
közbeszerzési eljárások lefolytatásának 
egyszerűsítése, valamint a kis- és közép-
vállalkozások közbeszerzési eljárásokban 
való részvételének erősítése.

Vegyes ügyek tárgyalása keretében 
a képviselők megvitatták az önkor-
mányzat és a Római Katolikus Plébánia 
Veszprémfajszi Filiális Egyházközség 
közötti megállapodás-tervezet, amely 

a veszprémfajszi temető és ravatalozó 
fenntartására vonatkozik. 

A kintlévőségek hatékonyabb be-
szedésével kapcsolatban a testület Sári 
Judit körjegyzőtől a nemesvámosival 
azonos tartalmú előterjesztést kapott 
és fogadott el.

A polgármester tájékoztatta a jelen-
lévőket, hogy 2009. május 31-én lejár a 
veszprémfajszi háziorvosi rendelő épí-
tészeti hiányosságainak megszüntetésére 
az ÁNTSZ által biztosított határidő. Az 
önkormányzat anyagi lehetőségei pedig 
nem teszik lehetővé, hogy szinte új rendelő 
kialakítására kerüljön sor. A kormányzati 
intézkedések is inkább szűkítik az önkor-
mányzat fejlesztési lehetőségeit, mint sem 
támogatnák azokat. Ilyen körülmények 
között nincs más lehetőség, mint újra 
kérelemmel fordulni az ÁNTSZ-hez 
annak érdekében, hogy a működési 
engedélyt ismételten hosszabbítsa meg. 
Ezt az önkormányzat meg is tette.

Falunap 
A polgármester javasolta a képviselő-

testületnek, hogy az önkormányzat az 
idei falunapot június 27-én szombaton 
rendezze meg a szokásos programokkal, 
főzőversennyel egybekötve. Eszerint 
Veszprémfajsz Község Önkormányzatának 
Képviselő-testülete az önkormányzati 
szervezésű községi falunapot idén június 
27-én tartja a pihenőparkban.

Halastavat létesít egy 
vállalkozó

A polgármester ismertette Szűcs 
Istvánnak, a veszprémfajszi ingatlan-
tulajdonos igényét. Az ingatlanon Szűcs 
István halastavat kíván létesíteni. Erre 
vonatkozóan engedélyezési eljárás van 
folyamatban a vízügyi hatóságnál. Szűcs 
István kérése egyebekben az, hogy a 
képviselő-testület adja hozzájárulását 
ahhoz, hogy a halastó üzemi vízszintje 
feletti vízhozamát az önkormányzat 
tulajdonában lévő vízelvezető árokba 
vezethesse. A polgármester megítélése 
szerint a kérés teljesítése önkormányzati 
érdekeket nem sért.

A Mária Keresztes Közös-
ség táborozási támogatása

A hidegkúti Mária Keresztes Közös-
sége a korábbi évekhez hasonlóan idén is 
megrendezi a rókapusztai ifjúsági tábort 
2009. augusztus 9-22. közötti.

A plébános kérte az önkormányzatot, 
hogy a családok anyagi terheit csökkentve 
támogassa anyagilag a táboroztatást. 

Az önkormányzat gyermekenként 
5.000 Ft, maximum azonban 20.000 Ft 
összegű támogatás megállapításáról döntött. 

Nemesvámos és Veszprémfajsz Község 
Képviselő-testülete április végén együt-
tes ülésen tekintette át a Petőfi Sándor 
Általános Iskola és a Napköziotthonos 
Óvoda 2008. évi költségvetésének vég-
rehajtásáról szóló beszámolót.

Szokolainé Polyák Tünde iskolaigazgató 
elmondta, hogy a korábbi költségvetési 
évekhez hasonlóan az általános iskola a 
2008. évi gazdálkodásában is a takaré-

kosságra törekedett. .A rendelkezésre 
álló pénzügyi keretek minél ésszerűbb és 
szakszerűbb felhasználását, a rugalmasság 
elveit tartották szem előtt. Csetényiné 
Szolnoki Ildikóóvodavezető kiegészítése 
szerint az intézmény az elmúlt év során is 
a tervezett költségvetési kereteken belül 
gazdálkodott. A képviselő-testületek az 
általános iskola és az óvoda 2008. évi 
költségvetésének végrehajtásáról szóló 

beszámolót az előterjesztésnek megfelelő 
tartalommal elfogadták. 

Vegyes ügyek keretében ugyancsak 
Csetényiné szólt az óvodai csopor létszám 
túllépéséről és a nyári zárvatartásról 
Tájékoztata a jelenlévőket, hogy az elmúlt 
nevelési évhez hasonlóan a 2009/2010. 
nevelési évben is 100 %-os kihasználtság 
felett működne az intézmény. Ezt  enge-
délyeztetni kell az illetékes intézménnyel.

Az elhangzottak szerint a következő 
nevelési évben is három 30 fős csoporttal 
működne az óvoda, ugyanis 25 főt írattak 
be a meglévő 69 kisgyermek mellé. 

Elmondta továbbá, hogy az óvoda 
2009. július 27. és augusztus 21. között 
zárva tartana, a szokásos meszelési, 
karbantartási feladatok elvégzése miatt.

Bővülő óvodai létszám
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Húsz tagúra bővűlt
Tovább gyarapszik a VTSZ tagsága. 

A tíz településsel alapított szövetség 
decemberben 18-ra bővült, öt romániai 
és három szlovákiai csatlakozóval. Idén 
márciusban Vámosmikola, májusban 
pedig északi szomszédunktól Felsővámos 
jelezte belépését.

Versenyző tanulók
Iskolások vetélkedőjét tartották május 

közepén a VPOP budapesti iskolájában. 
A 15 induló között két-két romániai és 
szlovákiai település iskoláját is képvisel-
ték a négyfős csapatok. A jó hangulatú 
vetélkedően a mieink a középmezőnyben 
végeztek. Egyébként a két első helyezettet 
nyári üdüléssel díjazták a VPOP , illetve 
Vámospércs felajánlásaként.

VTSZ találkozó július 3-4-5 – Vá-
mosok szépeivel

Az idei találkozót Vámospércsen ren-
dezik, amelyre 40 – 45 fős nemesvámosi 
gárda utazik. A képviselő-testület, a foci, 
a Lencseszemek és községünk szép leá-
nyainak képviselője vesz részt a három 
napos programon. Most első alkalommal 

meghirdetik ugyanis a „Vámos szépe” 
vetélkedőt. A tavalyi nemesvámosi talál-
kozónak mintegy 400 résztvevője volt. 
A mostanira, a VTSZ kibővülése követ-
keztében akár félezer vendég is utazhat, 
véli Sári Lajos polgármester.

HíREK, ESEMÉNYEK
Újabb buszváró épül
Községünk tizedik buszvárójának 

megépítése áll küszöbön az „ipari zóná-
ban”. Az MTD és ALCOA nemesvámosi 
üzemek igénye alapján, az MTD Hungária 
oldalán hamarosan új, az eddigiekkel 
azonos, színvonalas, fa és üveg szerkezetű 
buszvárót alakítanak ki. A költségeket az 
ALCOA Alapítvány 1500 amerikai dollárral 
támogatta. Köszönjük szépen.

Ismét segít7ek
Ezen a nyáron is megrendezi a Hetednapi 

Adventista Egyház fiatalok részvételével 
a Segít7ek település szépítő nyári tábo-
rait. Gödöllő, Martű, Gyömrő mellett 
a tavalyihoz hasonlóan Nemesvámosra 
is meghirdették július 27 – augusztus 2 
közötti időtartamra a programot, amelyre 
25 fő jelentkezését fogadják el.

rábbi eszközökből gyakorlatilag csak egy 
marad -, hanem kívülről is gondoltunk 
fejlesztésre. A játszótér melletti szabad 
területen kialakítunk egy kis arénát, 
színpaddal, valamint itt helyezünk el egy 
favonat szerelvényt, a felnőtteknek pedig 
nagy kerti sakkot telepítünk.

- A pályázat sikere esetén mikorra 
várható az említettek megvalósulása?

- Pályázatunkat befogadták, szerintem 
egy hónapon belül döntenek. Ha már most 
önerőből elkezdjük a munkákat, az már 
a pályázat elnyerése esetén elszámolható. 
Ha nem nyernénk, akkor csak pár játékot 
tudunk ebben az évben lecserélni. Egyébként 
több helyről szedtem össze az ötleteket, 
a játszótér tervezését egy veszprémi kft. 
végezte. Természetesen a tervet zsűriz-
tettem az óvoda pedagógusaival, egy-két 
szülővel és a képviselő-testülettel. 

-A komposztálással szintén pályázati 
alapon foglalkozunk. Ennek hiánypót-
lása most zajlik. Csopaki tapasztalatok 
figyelembe vételével körülbelül 300 darab 
komposztáló láda beszerzésére kerül 
sor. A lakossági jelentkezési, igénylési 
lehetőségre már korábban közleményt 
jelentettünk meg az újságunkban. Termé-
szetesen továbbra is várjuk a jelentkezést. 
Amennyiben a pályázat végső stádiumba 
kerül, konkrét jelentkezési lapot is küldünk 
az érdeklődőknek. A pályázat elnyerése 
esetén rendelkezésünkre fog állni egy 
nagy kapacitású aprítógép, egy elektromos 
és kettő kisebb teljesítményű, robbanó-
motoros aprítóberendezés. Amint ezek 
megvalósulnak, a települési, kommunális 
zöldhulladék égetése – füstölése! – remél-
hetőleg teljesen megszűnik. Korábban ezek 
miatt rengeteg telefont kaptunk. Ki kellett 
menni, leállíttatni a szabálytalan égetést, 
füstölést. Ennek megelőzését célozza, 
szolgálja ez a kulturált, környezetbarát 
megoldás.

Az úgynevezett KEOP pályázat alapján 
elnyerhető pályázati összeg 20 százalékát 
kommunikációra, a lakosság környezeti 
felvilágosítására, nevelésére kell fordíta-
ni. A pályázat bruttó összege 9,4 millió 
forint, az önrész 10%.  A polgármester a 
komposztálással kapcsolatban fényképeket, 

nyomtatványokat is mutatott. Komposz-
tálási naplót kell majd vezetni azoknak, 
akik ládát igényelnek, ami tanúskodik majd 
azok szakszerű, célszerű használatáról. 

-A komposztálás megoldási lehetősége 
településenként sajnos nem szerepelt az 
Észak-Balatoni Térség Regionális Települési 
Szilárdhulladék Kezelési Önkormányzati 
Társulás projektjében. Ezért kellett gyorsan 
beadni a pályázatot, hogy ezt a feladatot 
megoldjuk. Az előbb említett önkormány-
zati társulás valósítja meg a 150 település 
hulladékának befogadására, feldolgozására 
kialakítandó királyszentistváni telepet. 
– jegyezte meg Sári polgármester, aki a 
közterületek virágosításáról is szót ejtett.

- Sikerült tovább bővíteni a kihelyezéseket. 
Most már 30 darab nagyméretű faládában 
ültethettünk egynyári virágokat, kezdve a 
Haribo bejáratától a buszmegállókon át, a 
község frekventált pontjaira, üresen tátongó 
helyekre. Ezzel is szebbé, hangulatosabbá 
tettük a faluképet a bejövők számára. 
A Malom utcában lévő virágoskertben 
is pótoljuk a kipusztult növényzetet, 
cserjéket, virágokat. A Kossuth utcában 
a korlátokra virágládákat helyeztünk el, 
jövőre tovább folytatjuk. Folyamatban 
van a tavaly vásárolt fém szemétgyűjtők 
kihelyezése. Zömmel buszmegállókba 
illetve a Kossuth utcába kerülnek.

Mindezek megvalósításában a falu-
gondnokságnak jut szerep. Annak állandó, 
kétfős létszámát a munkaügyi hivatal 
támogatásával, közmunka program kereté-
ben két férfi és hat női dolgozóval tudták 
néhány hónapos időtartamra bővíteni. A 
növekvő feladatok ellátására megfelelő 
eszközök, gépek is kellenek természetesen. 
A polgármester tájékoztatása szerint idén 
láncfűrészt, kerti kapálógépet vettek. Sor 
kerül egy több, mint hárommillió forintba 
kerülő kisteherautó beszerzésére. Jövőre 
pedig az igencsak elhasználódott traktor 
cseréje válik szükségessé.

- Az épített, telepített, gondozott 
értékeket, növényeket gondozni, 
óvni, védeni kell. Ezt a célt szolgálja 
a tervezett térfigyelő kamerarendszer?

- Igen. Sajnos mindig szembesülni kell 
közös értékeink pusztításával, rongálásá-
val, bár ez az utóbbi időkben csökkenő 

mértékű. A kamera rendszer kiépítését a 
játszótéri rongálások ellen és a készülő, 
a községünk 800 éves fennállásának em-
léket állító szoborkompozíció őrzésére, 
figyelésére is szánjuk az egyéb frekventált 
területek figyelése mellett. A képviselő-
testület kétmillió forintot szavazott meg 
erre a kamerázási tervre. Egy kistérségi 
pályázati lehetőség azonban módot kínál 
arra, hogy 25 százalék önrésszel – 1,2 
millió forinttal – egy közel ötmillió fo-
rintos térfigyelő rendszert építsünk ki. 
A telepítendő 6-8 kamera felvételeit az 
elektronikus rendszer huzamosabb ideig 
tárolja, tehát visszanézhetők a rongálások 
körülményei. Pályázati döntés augusztus 
elején esedékes. Azt követően őszre kerülhet 
sor a kiépítésre. De ennek ombudsmani, 
rendőrségi engedélyeztetési vonatkozásai 
is vannak.

- Említette a község 800 éves fenn-
állására készítendő királynői szobor-
kompozíciót. Hol tart a megvalósítása?

- A Rakk Zsuzsa és Somogyi Lajos 
helyi művészházaspár által tervezett örö-
kös emlék, szobor illetve bronz szökőkút 
kompozíció megvalósítása jó úton halad. 
Megrendeltük ezt a munkát tőlük. Most 
van folyamatban a vízgépészeti, épületgé-
pészeti árajánlatok kérése. Számos társa-
dalmi munka és egyéb felajánlás érkezett 
megvalósítására mostanság is. Még idén 
sor kerülhet a kialakítására. 

Ugyancsak „vizes” vonatkozású egy 
másik örömteli rekonstrukció, amiről 
Sári Lajos polgármester tájékoztatott. A 
Bakonykarsztnál képződött amortizációs, 
fejlesztési díjhányadból a vízvezeték-hálózat 
megkezdett rekonstrukciója folytatódott. 
Erre a Petőfi utcában 350 méteren, valamint 
a Perkátán egy fél közben került sor. Köz-
beszerzési pályázat kiírásával ugyancsak a 
Petőfi utcában és az óvoda előtti utcában 
további vízcső cserét valósítanak meg még 
ebben az évben. E beruházással együtt a 
csapadékvíz csatorna is a helyére kerül.

- A csőcserék eredményeként kevesebb 
lesz a csőrepedés, sokat javulhat a vízszol-
gáltatás üzembiztonsága. – állapította meg 
a polgármester.

- A nagy ívű, sokrétű gyarapítás 
hallatán felvetődik, hogy milyenek 

ezekhez az önkormányzat pénzügyi 
lehetőségei?

- Megnyugtatóak. Tervezhettünk volna 
idénre ugyan 25 – 30 millióval nagyobb 
beruházási, fejlesztési keretet is, de a 
pénzügyi biztonság és a stabilitás érde-
kében inkább 30 – 40 milliós tartalékkal 
számolunk a bizonytalan pénzügyi, gaz-
dasági, helyzet miatt. Nem szeretnénk, ha 
év végén kifizetetlen számláink lennének. 
Egyébként az előző évet is mintegy 30 
milliós tartalékkal zártuk

- Híreink szerint meglehetősen 
aktív a Vámos Települések Szövetsé-
ge. /Erről külön VTSZ hírcsokorban 
számolunk be./ Röviden összefoglalná 
polgármester úr a VTSZ rövid műkö-
désének tapasztalatait, eredményeit!

- Nagyon szívesen. A tapasztalatokról 
röviden annyit, hogy szükségszerű és 
indokolt volt a szerveződés megalakítása. 
Bizonyítja ezt a vonzereje is. Ugyanakkor 
az immár rendszeressé vált találkozások jó 
alkalmak az önkormányzati tapasztalatok 
megismerésére, a művészeti, gasztronómiai 
értékeink cseréjére. De egészen konkrét 
és anyagi hasznot hozó eredményről is be 
tudok számolni. A VTSZ egyik gyűlésén 
szóba került a településeken keletkező 
hulladékok, veszélyes hulladékok sorsa, 
hisz a VTSZ fontosnak tartja a környe-
zetvédelmet. A hulladékok elszállításáért 
eddig mi fizettünk. A közös gondolkodás, 
ötletelés alapján mára sikerült olyan 
megoldást találtunk, ami ingyenessé tette 
ezt a feladatot. Megtaláltuk a különböző 
anyagok begyűjtőit (gumi, elektronikai 
hulladék, akkumulátor, szárazelem) és a 
címlistát minden vámos nevű településre 
eljuttattuk.

Nemesvámoson azonban ennél is 
tovább léptünk. Rövidesen megoldódik 
a veszélyes anyagok (festék maradék, 
hígító, vegyszer, lakossági fáradt olaj) 
gyűjtése is településünkön. A tároló 
edényt már megvásároltuk, a szállító és 
a megsemmisítő céggel rövidesen aláírjuk 
a megállapodásokat.

- Köszönöm a beszélgetést!

Bráz János

(folytatás az 1. oldalról)

Emlék és varázslat a költészet napján
Énekes, zenés műsoros estet tartottak a költészet napja alkalmából április 3-án, 

a községháza nagytermében. A rendezvényt a száz éve született Radnóti Miklós-
nak szentelték. Emlék és varázslat címmel monodrámát adott elő a Vígságtévők 
formáció, Kuncz Gábor vers- és énekmondó, valamint Büki Richárd. gitáros

VTSZ hírcsokor

Gyarapodás, szépülés  értékőrzéssel, biztonsággal - Beszélgetés Sári Lajos polgármesterrel -
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A gazdasági válság, sajnos elérte a 
településünket is. Az elmúlt 8 hónap 
során sok családdal ismerkedtem meg. 
Többen jelezték, hogy munkahelyükön 
kényszerszabadságra küldték őket, illetve 
bevezették a 4 napos munkahetet. Sokan 
féltjük a munkahelyünket. Ezek az intéz-
kedések nagyban befolyásolják a családi 
életünket, mivel az anyagi biztonságunkat 
veszélyeztetik. Kérdésessé vált/válik, hogy 
hogyan és miből fizetjük ki a számláinkat, 
a rezsi költséget, tovább nehezül azon 
családok létbiztonsága, akiknek a ban-
kokkal kölcsönszerződésük van.

Ez a bizonytalanság minden esetben 
lecsapódik az otthonon. Feszültek, 
idegesek a szülők – ami érthető -, és 
bármennyire is titkoljuk ezt, a gyerekek 
megérzik. Megérzik a szülők feszültségét, 
óhatatlanul meghallják az elejtett szavakat, 
félmondatokat. Így ők is feszültté válnak, 
romlik az iskolai teljesítményük, nehezeb-
ben viselik a mindennapi megmérettetést, 
magatartási problémák jelentkeznek. 
Kihasználva, hogy a szülők kevésbé 
tudnak figyelni rájuk, a gyerekek lazítani 
próbálnak a fegyelmen. Elhanyagolják a 
tanulást, figyelmetlenné válnak az isko-
lában, csúnyán beszélnek, konfliktusba 
keverednek társaikkal.

Ez nem jó a gyereknek, nem jó a 
szülőnek és nem jó a pedagógusnak sem 
az iskolában. Mindez megelőzhető lenne, 
ha leülnek a gyerekkel és elmondanánk 
nekik – természetesen korának megfe-

lelően – hogy apu/anyu munkahelyén 
mi történt. Csökkentett munkaidőben 
dolgozunk, ez által kevesebb lett a bevé-
telünk/fizetésünk. Beszéljük meg, hogy 
miről tudunk lemondani az elkövetkező 
időben, mi az, amit nélkülözni tudunk. 
Higgyék el, a gyerekek is le tudnak mondani 
probléma esetén – ha érzik hogy komo-
lyan vettük őket – bizonyos dolgokról. 
Pl. az amúgy is egészségtelen coláról, 
chipsről, csokoládéról. Ha elmondjuk 
nekik őszintén, hogy mi a helyzet, hogy 
miért nem tudunk valamit megvenni nekik, 
vagy miért kell az eddiginél is jobban 
vigyázniuk a saját dolgaikra, megértik, és 
meg is teszik, vagyis vigyázni fognak. Ha 
tudják hogy otthon mi a helyzet, miért 
ideges az anya, vagy az apa, nem találnak 
ki rá saját magyarázatot. Hogy pl. válni 
akarnak a szülők, vagy hogy miért nem 
szeretik már őket, mert csak ez lehet az 
oka, hogy olyan feszült otthon a légkör. 
Higgyék el, meg fogják érteni a problémát.

Ha tájékoztatják a gyerek osztályfő-
nökét, vagy az iskola vezetését a felmerülő 
gondokról, akkor a pedagógus segíteni tud 
a gyereknek. Megérti hogy esetleg miért 
dekoncentrált az órán, vagy miért nem 
hozta be időre a pénzt a kiránduláshoz. 
A pedagógus kollégák megértik az Önök 
problémáját és megfelelő tájékoztatás 
esetén, át tudják segíteni a srácokat a 
nehézségeken.

Végzettségemet tekintve, adósságkezelési 
tanácsadó is vagyok. A képzésnek és az 

előző munkahelyemen szerzett gyakorla-
tomnak/tapasztalatomnak köszönhetően 
ismerem azokat a lehetőségeket, prakti-
kákat, amelyekkel lehetőség van az anyagi 
problémák megoldására, a nagyobb gond 
elkerülésére. Az adósságkezelés, mint 
szolgáltatás, két részből áll, én most a 
tanácsadásról beszélnék, amit alkalmazok 
a hozzám fordulók érdekében. 

Ha anyagi probléma jelentkezik, 
nem tudják befizetni a csekkeket, nem 
tudják feladni a törlesztő részletet, vagy 
a szolgáltató/bank felszólító levelet küld, 
kérem, hogy keressenek meg. Számtalan 
beavatkozási lehetőség van, de ezek a 
lehetőségek folyamatosan fogynak az 
eltelt idővel arányosan. A kialakított 
kapcsolati tőkémen és a törvény által 
biztosított lehetőségek ismeretében 
tudok segíteni. Tudom, hogy mit kell 
tenni, hova kell fordulni. Természetesen 
én csak a lehetőségeket, a lépéseket és 
a törvényt ismerem, a döntést nem én 
hozom meg, hanem a szolgáltató, vagy 
a bank. De tapasztalatom szerint, ha 
időben fordulnak hozzájuk, akkor ők 
is keresik és elfogadják a hátralékos 
háztartás által felkínált lehetőségeket, 
mint pl. a részletfizetési kérelmet, a mó-
dosítást, halasztási kérelmet, stb. Nekik, 
a szolgáltatóknak is az az érdekük, hogy 
hozzájussanak a kintlévőséghez, a még 
be nem folyt összeghez.

Ha a probléma felmerülésénél, vagy 
már akkor, amikor látják, hogy a következő 

hónaptól nem tudják befizetni a szükséges 
összeget, valamelyik csekket, megteszik a 
szükséges lépéseket, akkor megelőzhető, 
hogy a bank, vagy a szolgáltató szankciót 
alkalmazzon, vagyis kikapcsoljon, vagy 
árverezzen. Egy villanyóra ki, illetve vissza-
kapcsolása kb. 30.000 Ft. Ez nagyon sok 
pénz, előfordulhat, hogy ebből rendezni 
lehet a hátralékot, és akkor még nem 
beszéltünk az okozott kellemetlenségről, 
utánajárásról, amivel ez jár.

Tájékoztatni szeretném önöket a 
védett fogyasztó státuszáról, aminek az 
igénybevételét az energia törvény írja elő. 
Ez a törvény szigorúan meghatározza, 
hogy ezt a státuszt ki veheti igénybe. 
Én azt javaslom, ha lehetőségük van rá, 
éljenek vele, hiszen ebben az esetben 
a szolgáltató – ha nem tudják fizetni a 
számlát - nem élhet azonnal a kikap-
csolással, így mentesülhetnek a ki,- és 
visszakapcsolás többletköltségétől és az 
okozott bosszúságtól.

Forduljanak a pedagógusokhoz, vagy 
hozzám bizalommal, , hogy segíthessünk 
önöknek és a családjuknak.

Ne söpörjék félre a problémát, hanem 
foglalkoznak vele. Ha nem vesznek tudo-
mást róla, attól még a probléma, probléma 
marad. Ne legyen szégyenérzetük, ha 
anyagi, vagy más egyéb gond adódik. 
Nekem a feladatom az, hogy segítsek 
önöknek,. Én ezért kapom a fizetésem.

Kiss Katalin, családgondozó

Növekvő anyagi terhek ellen
Enyhíthetünk a családokat és a gyermekeinket sújtó csapásokon

Veszélyes második gyerekkor
- A téma az utcán hever! – szokták 

volt mondani tapasztalt, dörzsölt zsur-
naliszták. Velem is megtörtént a minap 
ez a felismerés. Azzal a különbséggel, 
hogy a téma az utcán sétált reszketeg 
kezében egy hervadni készülő színes 
virágcsokorral. Mindkettőjük szeren-
cséjére – értem kettőjükön az igencsak 
élemedett Pista bácsit és csokrot – éppen 
mellettük fékeztem le a déli harangszó 
után, megtudakolni a község postásától, 

jó irányba haladok-e a Kossuth utca 
ezen és ezen számú háza felé. – Igen, 
de előtte hazavinné az idős bácsit? Azt 
mondja, reggel óta nem talál haza.– 
Természetesen, feleltem. A kocsimba 
kászálódó idősembertől nagy nehezen 
megtudakoltam ki ő, és honnét is indult 
el kilenc óra tájt. Néhány perc multán 
pedig sikerült az otthonába kísérnem, 
ahol idegeskedő felesége éppen öltöző 
félben volt, hogy eltűnt férje keresésére 
induljon…

A baj és a kiszolgáltatottságról ké-
szültem írni, még pedig a két leginkább 
veszélyeztetett generáció, a gyermekko-
rúak és az idősek kapcsán. Élethelyzetük, 
tapasztalatlanságuk, hiszékenységük, 
figyelmetlenségük okán ők ugyanis 
megkülönböztetett figyelemre, segítségre 
szorulnak. Időseknél – az úgynevezett 
második gyerekkorban - az emlékezet 
kiesés, a jószívűség, a segítőkészség gya-
korta teremt csapda, sőt vészhelyzetet. 
Házaló csalóknak, adománygyűjtőknek, ál 

óraleolvasóknak, segítségért bekopogtató 
idegenek tolvajlásának, lopásának eshet-
nek áldozatul. Figyeljünk az idős, főként 
magányos ismerőseinkre, szomszédjainkra. 
Nem árt bekapcsolódni a beszélgetésbe, 
ha úgy találjuk, hogy gyanús idegennel 
elegyedtek szóba.

A baj- és bűnmegelőzést segítőkész-
séggel, diszkrét figyelmességünkkel 
szolgálhatjuk, véli sokakkal együtt

a  Szerkesztő

A képviselő-testület döntése alapján júniustól megújul Nemesvámos és 

Veszprémfajsz községek önkormányzatainak közös lapja, a Községi Híradó. 

A már több mint húsz évet megélt újságunk számai színesek lesznek. Az 

önkormányzati hírek mellett szeretnénk helyet adni a helyi civil szerveze-

teink bemutatkozásainak, tájékoztatásinak. Rendszeresen tájékoztatunk a 

Vámos Települések Szövetsége tevékenységéről. Tervezünk újdonságokat 

híres embereinkről, nagymamáink receptjeiről, és lehetőséget biztosítunk 

közérdekű információknak, vállalkozói, céges reklámoknak. Természetesen 

megmaradnak az eddig bevált rovatok a védőnői szolgálatról, a sportról, az 

ifjúságról /óvodai, iskolai nevelés/, az egyházakról, hitéletről.

Kövesi Sándor alpolgármester

Forgalom- és vízkorlátozás
Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot, hogy a Petőfi Sándor utcában 

és az óvoda utcájában előreláthatóan 2009. július 10-től folytatódik az 
ivóvízvezeték rekonstrukciója, mely munkálatok a Petőfi Sándor utcában 
csapadékvíz csatorna kiépítésével is kiegészülnek. 

A várhatóan szeptember végéig tartó beruházás ideje alatt rövid 
időszakokra forgalomkorlátozás és ivóvízhiány várható. Ezekről a 
kivitelező időben értesíteni fogja az érintetteket.

Előre is kérjük a lakosság szíves türelmét és megértését. 
Nemesvámos Község Önkormányzata

Polgárőrtoborzó
Tagfelvételt hirdet a Nemesvámosi Polgárőr Egyesület, amelybe várják az új 

tagok jelentkezését. Minden hónap első hétfőjén, 18 órától megbeszélést tartanak 
nemesvámosi Közösségi Házban, a Kossuth u. 43 szám alatt. A tagfelvétellel 
kapcsolatos bővebb tájékoztatás a 06/30/514-9458 telefonszámon.

Koleszár Attila, Nemesvámos Polgárőr Egyesület elnöke

Baj- és bűnmegelőzés

Megújul a Községi HíradóKözségi    HíradóKözségi    Híradó
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Idestova nyolc éve már annak, hogy 
iskolánk Petőfi Sándor nevét viseli. A 
névfelvételi ünnepség óta eltelt időben 
minden év márciusában Petőfi - hetet 
rendezünk. Így volt ez idén is.

A programok összeállításakor nagy 
gondot fordítottunk arra, hogy azok 
a gyerekek személyiségének minden 
területét megcélozzák, épüljenek, 
szépüljenek általuk.

Rendezvényeink tartalmilag Petőfi 
Sándor élete, életműve, valamint a ’48-as 
események mentén körvonalazódtak.
Ebben a tanévben március 9-én egy 
ünnepélyes megnyitóval kezdődött 
a Petőfi-hét, s egy jelképes távolság, 
1848 méter lefutásával zárult. A köztes 
időben, a tanítási órák előtt a költő 
egy-egy versét közvetítettük diákjaink 
tolmácsolásában az iskolarádión keresztül.

Hétfőn szépírásverseny volt: ki tudja 
tetszetősebben lemásolni a Nemzeti dal 
első versszakát az eredeti kéziratról.
Kedden együtt néztük meg a János vitézt. 

Szerdán a Petőfi-hét legnagyobb 
rendezvényére került sor. Elmostuk 
az évfolyamok közötti határokat, a 
gyerekek 1-8. osztályig vegyes csopor-
tokban élhettek a különböző helyszínek 
kínálatával: verbunkost és ’48-as dalokat 
tanultak, Petőfi-portrét készítettek 
dombornyomással, megismerkedhettek 
a kor öltözködési szokásaival, a Pilvax 
kávéházban pedig egy csésze tea és 
pár szem sütemény mellett az időszak 
eseményeiről hallgathattak előadást.

Csütörtökön két program közül 
választhattak: az egyik vetélkedőtől 
magyarságtudatuk erősödését vártuk, 
a másikon az activity szabályai szerint 
kellett verscímeket kitalálniuk.

Pénteken zártunk a már említett 
futással és - az iskola történetében egy 
egészen új eseménnyel - az iskolapol-
gár-avatással.

Horváthné Sáry Zsuzsanna

2009. augusztus 1-jén kerül megrendezésre 
az idei falunap. 
Ízelítő a programokból: 
 A világszép kecskebéka
 A délibábszínház bábjátéka
  Petrik Katalin és Bakonyvári Sándor 

koncertje
 Helyi fellépők műsora
	 Borostyán Népdalkör
	 Lencseszemek Asszonykör
	 Iskolai Szülői Munkaközösség
  Rock &roll bemutatója
	 Kid Rock &roll bemutató
  Képzőművészeti Kiállítás megnyitója
 Köszöntők, díjátadók, eredmény-

hirdetések
 Lovagi torna Megyersarja Hagyo-

mányőrző Egyesület
 Gyöngyhalász Együttes koncertje
 Tábortűz
 Utcabál a Rulett zenekarral

Kísérő programok a civil szerveződésekkel 
együttműködve:

• kispályás labdarúgás
• kerékpár ügyességi verseny
• röplabda
• asztalitenisz
• sárkányépítés, reptetés
• dzsúdó bemutató
• könyv- és lemezbemutató 
• képzőművészeti kiállítás
• gyermekprogramok
• főzőverseny
• polgárőrök bemutatkozása, toborzó
• állatsimogató

A részletes programról és a versenyekre 
való jelentkezésekről a későbbiekben 
plakátokon és szórólapokon tájékoztatjuk 
a lakosságot. 

Nemesvámos Község Önkormányzata

Falunapi programtervek

A tavasz és a közelgő nyár óvodai 
nevelésünk ünnepekkel teli időszaka. A 
néphagyományokból merítve építettük 
fel az óvodai ünnepinket. 

A csoportokban már hagyomány a 
pünkösdi királyválasztás, mely során a 
fiúk megküzdhettek a címért, a maguk 
készítette bodza kardokkal. Majd a május 
elején állított májusfát „kitáncoltuk” és 
ettünk, ittunk, mulattunk, hegedűszóra 
táncoltunk.

Megköszöntöttük az édesanyákat is 
a gyerekek által ültetett virágokkal és 
kedves dalokkal, versekkel.

A gyermeknap alkalmából ismét útra 
kerekedett az egész óvoda. A gyerekekkel 
és a segítő szülőkkel Balatonfüreden 
hajókáztunk, és megcsodálhattuk Tihany 
szépségét a falut átszelő kisvonatról. 

Régi szokás szerint elbúcsúztattuk az 
iskolába készülő nagycsoportosainkat. 
Mindhárom csoport szép műsorral készült 
erre az alkalomra. Egyik vásáros játékkal,

másik párválasztós dalos körjátékokkal, 
harmadik csoport pedig a Gergely járás 
és májusfa kitáncolós népi gyermekjá-
tékokból válogatott.

Ebben a nevelési évben óvodánk 
pályázatot nyújtott be a „Zöld óvoda” 
cím elnyerésére, melyet három évre 
megkaptunk. 

Az elmúlt évek fejlesztései a környe-
zettudatos magatartás alakítása érdekében 
meghozta az eredményeket. A gyermekek 
nagy lelkesedéssel vesznek részt a vállalt 
feladatokban, így például a növények 
ültetésében, gondozásában, az udvar 
rendben tartásában. 

Óvodánk továbbra is szeretettel várja 
a kicsiket. Sok gyermeket tudunk fogadni, 
nevelni, gondozni és szeretni, s talán egy 
olyan útravalót adni, melyre később, az 
élete során támaszkodhat és meríthet a 
közös élményekből, értékekből.

Csetényiné Szolnoki Ildikó óvodavezető

Egy nappal a Múzeumi Világnap előtt, 
május 17-én rendezte meg a „Baláca 
Ünnepi Órái” című rendezvényt a 
Veszprém Megyei Múzeumi Igazgatóság 
a Nemesvámos határában fekvő római 
kori villagazdaságban.

A délelőtt folyamán történelmi 
szituációs játékokat adtak elő megyénk 

iskoláinak tanulói. Iskolánk hatodikosai, 
- egy negyedikes diákkal kiegészülve 
- Éljen a császár! címmel mutatták be 
előadásukat a villa perisztíliumában. Az 
előadás témája Claudius császár megvá-
lasztásának története.

Szilágyi Adrienn

Május 29-én pénteken iskolánk egész napos kirándulást szervezett a veszp-
rémi állatkertbe. 

Igazi kiránduló időnk volt. Mindent meg tudtunk nézni és örömmel tapasz-
taltuk, hogy legutóbbi látogatásunk óta ismét szépült és gazdagodott.

 „Az egészséges életvitelhez nem kaptunk 
szüleinktől liftet. Keresd a lépcsőházat!”

Iskolánkban már több éve folyamatos 
a tanulók egészség- és drogmegelőző 
nevelése. Programunk célkitűzései 
összhangban vannak az iskola oktatási 
és nevelési céljaival. Eszközeink között 
szerepel diákjaink személyiségfejlesztése, 
felvilágosítása, szűrések. Fontosnak tartjuk 
a tanulók egészségmegőrző szokásainak 
kialakítását, a káros szenvedélyektől men-
tes életmód értékeit tükröző életvitelt.

Programjaink között szerepel: erdei 
iskola, sportnap, egészségnap, szakkörök, 
iskolai rendezvények. 2009. április 24-én 
egészségnapot tartottunk az iskolában. 

Színvonalas előadá-
sokat hallgathattak 
a gyermekek a 
veszprémi ÁNTSZ 
előadói, a védőnő 
és a családsegítő 
előadásában.

Témák voltak: Alsó 
tagozaton: a fogászati prevenció, otthoni 
napirend.

Felső tagozaton: a dohányzás, szere-
lem, szexualitás, egészséges táplálkozás, a 
televízió és az internet használat hátrányai.

Fő törekvésünk a kiegyensúlyozott 
személyiségű, harmonikus felnőttként 
boldogulni tudó gyermekek nevelése.

Fodor Istvánné

Három évre „zöld óvoda”

Petőfi-hét, 2009

Balácán jártunk…

Egészségnevelés és 
drogmegelőzés az iskolában

Kirándulás az állatkertbe
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2009. május 23-án Budapesten került 
megrendezésre a fenti című vetélkedő.

Tizenöt Vámos nevű település kép-
viseltette magát négyfős általános iskolai 
csapatokkal.

Nemesvámost Csizmadia Petra, 
Horváth Viktória, Dávid Márk, Kovács 
Krisztián és Molnár Martin képviselte.

A többhetes felkészülést követően a 
gyerekek elméleti ismereteikről írásban 
számoltak be. 

Az elméletet játékos és ügyességi 
feladatok követték.

Iskolánk tanulói derekasan helytálltak, 
a zsűri dicsérő, elismerő szavakkal illette 
a teljesítményüket.

A verseny végén a tanulók megaján-
dékozták egymást. Ez a gesztus minden 
jelenlévőt meghatott.

Köszönet Nemesvámos polgármes-
terének és iskolánk igazgatónőjének a 
lehetőségért, hogy ott lehettünk.

Fodor Istvánné és Szöllőskei Lászlóné

A „800 éves Nemesvámosért” 
Alapítvány mesemondóversenyt hir-
detett idősnek, fiatalnak, kicsinek és 
nagynak. A versenyzők népes tábora 
iskolánk diákjai közül került ki. Minden 
évfolyam képviselte magát. A szereplők 
felvonultatták a népmesék valamennyi 
fajtáját a tréfás meséken keresztül, 
a tündérmeséken át az állatmesékig. 

Megidézték a kurta farkú kismalacot, 
az aranyszőrű bárányt, a világszép 
nádszálkisasszonyt, Többsincs király-
fit, a szóló szőlőt, mosolygó almát és 
csengő barackot.

A zsűri a remek teljesítmények közül 
Varga Dominika 2. osztályos tanuló  
mesemondását értékelte a legjobbnak.

Jó hangulatú gyermeknapi rendezvény 
volt a sportpályán 2009. május 23-án, 
Nemesvámos Község Önkormányzatának 
szervezésében.A gyerekek az alábbi prog-
ramokból választhattak:Légvár és különféle 
játékok, arcfestés, lufihajtogatás, kitűző 
készítés, játszóház, játékos vetélkedők, 
pónilovaglás.16 órakor Hatás Andrea 
és Egyed Brigitta műsorát láthatták a 

gyerekek.A rendezvényen részt vettek 
a Napköziotthonos Óvoda, a Petőfi 
Sándor Általános Iskola pedagógusai és 
a Petőfi Sándor Általános Iskola szülői 
munkaközössége, valamint a Családsegítő 
és Gyermekjóléti Szolgálat.

Támogatóink voltak:
Néninger-Nagy Kft., Huszár és Társa Bt.

Az osztály már nagyon izgatottan várta 
a sétát. Miközben a váltócipőinket vettük 
át azon gondolkoztunk milyen szag lesz 
majd,és hogy látunk-e ijesztő dolgokat.

Judit néni megnyugtatott minket, hogy 
a mostani 6. osztállyal is járt ott, és túlélték, 
tehát ne számítsunk szörnyű dolgokra. A 
telep felé vezető úton, majdnem megevett 
minket egy hevesen ugráló kutya.

Mikor odaértünk egy kedves bácsi 
várt minket: 

-Sziasztok! Engem Krámli Józsefnek 
hívnak és én foglak titeket körbevezetni a 
Szarvasmarhatelepen. Van kérdés?- Nem 
hangzott felelet, így elindultunk utunkra.

Először végigsétáltunk egy fedett 
istállón, melyekben az elleni készülő 
tehenek várakoztak.

Néhány szarva nem volt jól kifejlődve, 
vagy kettő helyett csak az egyik nőtt ki. 
Így megkérdeztük, miért van ez?

-Azért, mert születésükkor bekenik 
a szarvkezdeményt egyfajta savval, mely 
meggátolja a szarv növekedését. Ahol 
csak egy szarva van az állatnak ott felü-
letesen lett elvégezve a csonk lekenése. 
-Hangzott a válasz.

Továbbhaladva egy aznap hajnalban 
született borjút láthattunk. Még kicsit ned-
ves volt, és az anyja csendben legelészett 
tőle nem olyan távol, biztosan kimerült 
az ellés közben.

Kihaladtunk az istállóból és furcsa 
hangokra lettünk figyelmesek, melyek 
majdnem úgy hangzottak, mint egy tehén 
bőgése, de valami mégsem stimmelt. 
Ezek a hangok még gyengék és kissé 
elesettek voltak.

De ahogy befordultunk megláttunk egy 
sor kis borjat, melyeket később, miután 
teljesen kifejlődtek külföldre szállítanak, 
ahol feldolgozzák őket.

Kicsit később, pár perc gyaloglás 
után több karámot láttunk. Józsi bácsi, 
azt mondta, hogy el vannak különítve 
a karámokban. Egyrészt életkor szerint, 
másrészt a leadott tej mennyisége szerint. 
De, ha jobban megfigyeljük őket, akkor 
láthatjuk a nyakukba akasztott kötél színét 
is, melyekkel szintén megkülönböztetik őket.

Azt is megemlítette, hogy a leadott tej 
mennyisége szerint kapnak abrakot. És, ez 

azért fontos, mert, ha a több és a kevesebb 
tejet adó tehén ugyanannyi abrakot kapna, 
akkor a többet tejelő súlya valószínűleg 
drasztikusan lecsökkenne, mert a Holstein 
Fríz fajta képes a saját testsúlya rovására 
is tejet termelni.

Aztán elérkeztünk a fejőházba. Itt 
megtudhattuk, hogy a tehenek tőgyét 
lefertőtlenítik fejés előtt és a fejőasszo-
nyoknak csak a tőgyekre kell rakni a gépet. 
Miután elfogy a tej a gép automatikusan, 
leáll és leesik a tőgyről. Ezután a fejőasz-
szonyoknak már csak az a dolguk, hogy 
a tehén tőgyének a végét belemártsák egy 
folyadékba, mely szinte úgy megdermed 
azon, mint a viasz. Ez azért kell, hogy ne 
tudjon megfertőződni (ez a réteg vízzel 
eltávolítható). Átmentünk egy olyan 
helyiségbe, ahol a tejet felforrósítják, 
majd lehűtik, hogy a baktériumok meg-
semmisüljenek a tejben. Józsi bácsi, azt 
is mondta, hogy a szállítójuk csak +5 C° 
alatt veszi át tőlük a tejet.

Aztán az utolsó állomás felé mentünk, 
ami egy „steril” környezet volt, pontosabban 
egy szoba, ahol sok érdekes dolgot őriztek 
egy vitrinben. Például fényképeket egy 
kétfejű borjúról és egy olyanról is melynek 
az egyik mellső lába rövidebb volt, mint a 
többi. És egy egybeállt kötelet is , melyet 
megevett egy szarvasmarha és összeállt a 
gyomrában. És két olyan ping-pong labda 
szerű barna „valamit” ami szabályos gömb 
alakú és olyan könnyű, mint egy ping-pong 
labda és úgy is pattog. Azt még egyelőre 
nem tudták megállapítani, hogy ez mitől 
képződhet, és miért pont gömb alakú és 
miért nem semmisül meg a kérődzés során.
(Sajnos ezek az állatok mind elpusztultak, 
a kétfejű borjút kipreparálták és az egyik 
egyetemnek adományozták.)

A visszafele úton, már mindenki 
kikerülte a vad kutyust. 

És én, mint egy megrögzött vegetá-
riánus mosolyogva követtem nyomon, 
ahogyan az osztálytársaim többsége 
undorral pakolta ki a nekik csomagolt 
szendvicsekből a húst. Úgy látszik, most 
már elkezdték megérteni, hogy én miért 
nem eszem húst.

Néninger Kitty 5. o. tanuló fogalmazása

Ki tud többet a Vámos településekről?

Mesemondóverseny

Gyermeknap 2009. május 23.

Séta a szarvasmarha telepen

„Új éneket írj a szívembe…”
Köszönetünket szeretnénk kifejezni a 

Hetednapi Adventista Egyház nemesvámosi 
gyülekezetének.

Tóth Szilárd lelkész, jótékonysági 
hangversenyt szervezett az Éjféli Kiáltás 
Gospel Kórus közreműködésével, ami-
nek bevételét a helyi Családsegítő – és 
Gyermekjóléti Szolgálatnak ajánlották fel.

Gyerekjóléti Szolgálatunk az összeget 
a nyári kézműves táborhoz szükséges 
eszközök megvásárlására, a veszprémi 
programokon a gyerekek részvételét 
biztosító költségekre (utazási/belépő) 
valamint mint „krízissegély” (gyógy-
szervásárlás/azonnali segítség) fogja 
felhasználni.

A hangverseny jó hangulatban telt, 
a kórus tagjai kiváló énekesek. Ének, 
-és hangszertudásukkal, előadásukkal, 
és a belőlük sugárzó optimizmussal egy 
fergeteges örömzenét, öröméneklést 
nyújtottak nekünk hallgatóknak. A 
hangversenyt követően beszélgetés ala-
kult ki az előadók, és a hallgatók között. 
A családsegítőt támogatók kifejezték, 
hogy végtelenül örülnek, hogy adakoz-
hattak. A kórus vezetője, Árvai Dániel 

biztosított, hogy örömmel tettek eleget 
a felkérésnek és biztosak benne, hogy 
az összeg jó helyre fog jutni. Köszönjük 
hozzájárulásukat ahhoz, hogy a telepü-
lésen élő gyermekek és fiatalok részére 
egy produktív és eseménydús nyarat, 
évet tudunk biztosítani.

A befolyt összeg felhasználásáról 
természetesen folyamatosan beszámolok 
a gyülekezetnek.

A Családsegítő – és Gyermekjóléti 
Szolgálat nevében köszönöm a bizalmat, 
a felém áradó szeretettet.

Köszönetünk jeléül fogadják el a hang-
versenyen is elhangzó vers néhány sorát.

Ami az enyém, ha adnám is, 
Mondom, el nem veheted. 
Pedig akkor lenne az enyém, 
Csak akkor, ha hozzáérsz, ha elveszed.  
Hogy az kettőnkben közös lesz? Az.  
Látod, még te adsz, ha elveszel, 
És tőled kapok, ha elfogadod.

/Ferencz Győző - Csomagolás nélkül (részlet)/

A gyerekek és Kiss Katalin családgondozó
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Jó hangulatú, nemzeti kultur - 

kocsmát szeretnének!
Minden jel szerint rövidesen feltámad 

tetszhalottságából a híres Vámosi Betyár-
csárda. A patinás falak között ugyan még 
a közelmúlt nem éppen szívderítő árnyai 
lengenek, és a lassú felújítás, visszaalakítás 
állapota leledzik, de van fény a homályos 
helyiségekben. A helybeli Sári Kinga, 
és az élettársa, Serf  András határozták 
el, hogy három-négyévi kihaltság után 
újjáélesztik az itteni vendéglátást. Amikor 
a „vállalkozás” szót kiejtem, András 
hevesen tiltakozik. – Nem vagyunk mi 
vállalkozók. Egyszerűen csupán szeretnénk 
feltámasztani, újra élettel megtölteni ezt 
az ódon épületegyüttest. 

De mik is a terveik a több száz éves 
építménnyel? A történetírás szerint 
hajdanán vámszedő épület volt. Majd, 
amikor ez a funkció oka fogyottá vált, 

1834-től egy török kereskedő fogadónak, 
kocsmának bérelte ki.

A budapesti, de a Káli-medencében 
is otthonos András kifejtette, hogy évek 
óta kerestek a Balaton-felvidéken egy 
otthonosságot nyújtó, közösségi házat. 
Kezdetben falusi turizmusban gondolkod-
va egy szép kis birtokot szerettek volna 
kialakítani. – Nem akartunk mi kocsmá-
rosok lenn! – szögezi le beszélgetésünk 
elején. Aztán a csárda bezárásával jött a 
gondolat, hogy szerezzék meg a helyet, 
ahol terveik szerint a lábaspajtában, annak 
kibővítésével vendéglátóhelyet nyitnak, 
amolyan büfé szerűségét.. A kétszintes, 
boltíves épületben pedig vendégszobákat 
alakítanak ki. Az a turizmusnak, privát 
rendezvényeknek adna otthont.

- Ezek munkálatait kezdhettem el végre 
az idén, a saját két kezemmel. – mutatja a 
férfi az átmeneti állapotokat. – Nem volt 
könnyű idáig eljutni. Hiszen a 2007-es 
birtokba vetél után csak a múlt év őszén 
lehettünk tulajdonosok. Nem egyszerű 
megfelelni a hivatalos követelményeknek 
sem. – utalt a tisztiorvosi szolgálattal, 
a műemlékvédelemmel kapcsolatos 
egyeztetéseikre.

Kalauzolás közben hümmögve 
mutatja, magyarázgatja, milyen durva 
átalakításokat, ráépítéseket végeztek az 
elmúlt évtizedek során az ódon hangulatú 
csárdaépületben. – Itt amolyan „ipari”, 
üzemikonyhát kellett vizesblokkjaival 
együtt visszabontanom. A pár év alatt 
bizony több építészt is „elfogyasztottunk”, 

mire az engedélyeztetésig eljutottunk.
Akkor értem meg igazán András 

morfondírozását, amikor megjegyzi, hogy 
a nemzeti, lovashagyományok ápolója, 
lovasedző, lovasíjász , sőt hagyományőrző 
szervezet alapítója. Bizony igen csak bán-
tották a szemét a csárda hagyományaira 
az évtizedek során történt ráfalazások, 
rácsempézések. De ez már a múlté. No 
de mikor telepszik be ismét a…Micsoda 
is? A régmúlt hangulata? A jelen igénye?

- A közeli hónapokban még aligha 
fogadunk vendégeket. De ha minden 
kedvezően alakul, akkor a disznóölések 
idejére ki tudunk nyitni. A mai betyáro-
kat akarjuk itt látni. Minden hét végére 
más-más stílusú zenés bulizásra várjuk 
őket. Vagyis amolyan jó értelemben 
vett, nemzeti kultur - kocsmát nyitunk a 
Nemesvámosi Betyárcsárdában. 

B.J.

Csárdaderítő

Kinga szerint mást tükröz majd a csárdaAndrás a, régmúlt formák újjávarázslója

A májusfa sorsa Fajszi sváb-parti 
Harmadszor rendezte meg Pünkösd vasárnapján sváb bálját a veszprémfajszi 

német kisebbség. A településen lakók több mint egytizede, 35 fő vallja magát a 
nemzetiségi kisebbséghez tartozónak. Ez a rendezvény valójában több egy bálnál. 
Hiszen miként korábban úgy most is számos részprogramból építették fel.

Az esemény 18 órakor istentisztelettel kezdődött. A részben díszes ruhákba 
öltözött résztvevők a templomtól a városlődi Johannes Kapelle Sramli Zenekar 
nyomában vonultak a kultúrházhoz. Az idelátogatók nem kis örömére a mostan-
ra, önkormányzati támogatásból elkészített ünnepi ruhákban körtáncot ropott az 
asszonykórusuk. A hidegűző pálinkakortyolás után az elsőosztályosokból összeállt 
alkalmi színjátszó kör német nyelven előadta a Piroska és a farkas című drámát, 
majd iskolás lányok tánca, és az asszonyok nótázása következett. És végre jöhetett 
a táncropás a sramlizenére…/Az esti programot felkonferáló Strennerné Stáhl 
Éva kisebbségi elnök elárulta, hogy a színjátszás ötlete, betanítása az alsótagozatos 
Baumgartner Bence érdeme, aki a súgói szerepkört is ellátta./

Mint ahogyan az előző években, úgy idén is májusfát állított a községháza elé 
az Artis Baráti Kör. A fát Nagy Zoltán helyi vállalkozó szállította a helyszínre, a 
felállításban pedig segítséget nyújtott Bagi Imre és fia, akik daruval újítottak a ha-
gyományos állítási technikán. A színes selyemszalagok magasbani röptetésének nem 
sokáig örülhetett a tavasz-nyári szél, mert a pünkösd előtti szombaton az artisosok 
kivágták. Ezt követően az esti órákban, a kultúrházban jelképesen kitáncolták. A 
Lencseszemek Asszonykör népviseletbe öltözve ropta a táncot, majd invitálásukra 
csatlakozott hozzájuk a meghirdetett bál közönsége is. A hajnalig tartó jó hangulatú 
mulatság zenéjét a helyi Gray Men zenekar szolgáltatta. A két rendezvény anyagi 
támogatója községünk önkormányzata volt.

Kövesi Lászó elnök – Artis Baráti Kör
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A Borostyán Népdalkörben éneklő 
nyugdíjasoknak az utóbbi időben volt 
öröme és szomorúsága is.2008.október 
4-én Vámosgyörkön a Vámos Települések 
Szövetsége által rendezett I.Virág János 
énekkari versenyen neves zsűri előtt arany 
minősítést kapott a népdalkör. 2009.
április 17-én az „Életet az Éveknek” 
Nyugdíjas Szövetség Megyei Egyesülete 
20 éves jubileumi évében megrendezett 
szavaló és prózamondó versenyén Kövesi 
Sándorné, Simon Lászlóné és Nagy 
Dénesné eredményesen mondott Radnóti 
Miklós verseket. Iszak Imréné versmondó 
betegsége miatt ezen a versenyen már 
sajnos nem tudott részt venni.

2009. május 15-én a zirci bazilikában 
rendezett kórusok találkozóján egyházi 
énekekkel sikeresen szerepeltünk. A 
sikerek mellett volt bánat is, mivel újabb 

veszteség érte népdalkörünket. Örökre 
eltávozott közülünk Iszakné Lídia, akinek 
versmondó, éneklő és segítőkészsége 
hiányozni fog. „Másképp lenne minden, 
hogyha velünk lennél,/Ha hozzánk 
szólnál, velünk énekelnél. / Elvitted a 
fényt, a derűt, a meleget, / Csak egy 
fénysugarat hagytál, s az emlékedet.”

A fentiekre való tekintettel továbbra 
is várjuk a jó hangú, az énekléshez kedvet 
érzőfiatalok, középkorúak és idősebbek 
jelentkezését.Nőket, férfiakat egyaránt.
Minden héten szerdán 18-20 óráig a 
Közösségi Házban lehet jelentkezni a 
próbáink alkalmával. Elérhetőek vagyunk 
Nemesvámos honlapján is.

Kövesi Sándorné, a népdalkör tagja
és Halmosiné Venesz Zsuzsanna,

a népdalkör vezetője

Sikerek és gyász a Borostyánban

A gyomlálás öröme
Őseink szerint nincs jobb gyomirtószer, 

mint a kapálás, a gyomlálás kertjeink, 
ültetvényeink gaztalanítására. Tudjuk jól 
természetesen – már akiknek módjában 
állt ezt megtapasztalni -, hogy mindkettő 
némi hajladozással, derékhajlítással és 
karmozgatással jár. De tessék mondani, 
karcsúsodni, fogyni vágyók?! Nem ezt a 
mozdulatsort kívánja-é tőlünk az általam 
egyébként kedvelt és gyakorlott /jóga/
fittness, a testépítés, aerobik?

A gyomlálás élvezete fölülmúlhatatlan. 
Végy magad elé tíz négyzetméternyi ga-
zos veteményt, és vágj egy békaügetéses 
túrának. A gyengébbek kedvéért tégy a 
sor végére két deci málnaszörpöt, vagy 
csopaki rizlinget! Aztán indúlhat az örömteli 
gyomlálás. Mégpedig dupla élvezettel. Az 
első, amikor hüvelyk és mutatóujjaddal 
kicsippented anyatalajából a buján vadulni 
készlő gazolmányt. Hőstett ez a javából, 
otthonunk, édesanyánk konyhájának 
oltárán! Mert talán mondani sem kell, 
hogy a gyomlálás örömét elsősorban 
szerető gyermekeinknek,unokáinknak 

és a hozzánk beházasodott ifjaknak 
ajánljuk. És ezért ők megkapják a másik 
sikerélményt is. Nevezetesen azt, hogy 
gyomlálás közbeni gazdzsungel irtásuk 
során rábukkannak a haszon reményében 
elvetett magok előkacsintó hajtásaira, 
leveleire. Az új, szárba szökkeni készülő 
életre, amit pár hét múltán főzelék vagy 
saláta módján köszönthetnek újra a 
tányérjukon. A kigyomlált haszontalan 
növényzet sem megy ám veszendőbe, 
hiszen miként tudjuk, a vámosi önkor-
mányzat is pályázik idén háromszáz 
darab komposztáló edényre. Ezeket 
kertjeink sarkába igényelhetjük.  Kedves 
olvasóink, gyomlálótársak! Töltsük meg 
ezeket gyomirtószertelen gyomokkal!

/Aki pedig nem hisz a gazolás örö-
mében, az menjen el a piacra, vagy a 
külföldi áruházlánc zöldséges standjára, és 
vegyen a pénzéért idegen táplálkozást...!/
Gyomlálási tanácsadás a szerkesztőtől, 
gazolás ellenében. Akár kesztyűs kézzel is./

- Bráz

Édes kedvtelés
Avagy Margit néni, a cukormáz-torta szobrász

- Cukor az élet, csak szopogatni kell! 
- szokta volt hangoztatni egy ismerősöm. 
Ilyen formás szopogatni valók kerülnek 
ki Farkas Gáborné, Margit néni keze 
alól ezekben a tavaszi, nyári hetekben. 
Van, ami hal alakú, másik kecses kosárka 
formáját mutatja, avagy galamb párra 
rebbent tekintetet, tornyot ostromol.

Dióhéjban a tortaszobrász élete – 
mert hogy dióhéjban van tortái lényege! 
Ha ebből eszek, cukor-dió tortáról szól 
a remek.

A szemüvege mögül derűs tekintetet 
villantó asszony anyósától tanulta el a 
cukor-dió torta készítést, miután me-
nyecskének került ide Nagyvázsonyból. 
Van ennek már vagy 45 éve is. A mun-
kás évtizedeket a veszprémi Videoton 
üzemben húzta le. Ott dolgozott asztalos 
férje is. Aki ugyancsak finom kézműves, 
amint lánc fafaragványai tanúsítják. 
Két fiút neveltek – egyikük az édesapja 
mesterségét követte -, s négy unokában 
gyönyörködhetnek.

A takaros vámosi portán befelé 
lépkedvén azon morfondíroztam, vajon 
melyik tortáját ízleli kedvvel leginkább 
Margit néni? Kiderült, egyiket sem.

- Ezek ugyanis nem ennivalók el-
sősorban, hanem látványok. - libbent 
rám a meglepetése. És magyarázta, 
hogy – Égetett cukorból, dióból, esetleg 
mandulából, tészta nélkül készítem a 
tortákat. Hat- nyolc órába telik egynek-
egynek kialakítása. A masszát deszkára 
öntöm, formába. Négy – öt féle mintával 
dolgozom.

Elárulta, hogy az anyósa idejében még 
nem tudtak olyan finom mintákat alkal-
mazni, mint manapság. Akkoriban ugye 
még nem volt turmix-gép, ami manapság 
segíti az alapanyagok összekeverését. 
Aztán most már a kinyomó tölcsért sem 
zsírpapírból, hanem celofánból készítik. 
Hja kérem, a technika fejlődése!

A sötétbarna formákat aztán tojás-
habbal díszíti, csinosítja az ismerősök, 
igényelők születésnapi, névnapi, esküvői 
asztalára. Tavasszal, nyáron szaporodik 
meg ez a nyugdíjat színesítő, édesítő 
foglalatossága. Mert miként ama isme-
rősöm szokta volt mondani, - Cukor 
az élet, csak...Mégsem jöttem el tőle íz 
nélkül. Emlékezetes maradt a meggyel 
bolondított citromsárga süteménye is.

B.J.

Fellépés a zirci bazilikában

Margit néni fotó gyűjteményben tudta tortaszobrait megmutatni

Végy egy kanál…Szokott volt kezdődni a recept anno ötven, száz éve. Mostantól 
olyan receptúrára kalauzoljuk olvasóinkat, amelyek főztjei a nagymamáink receptje 
alapján remélhetőleg a mai emberek számára is ínycsiklandóak!

Tarsó Kálmánné Eszter néni, a nyugdíjas klub egyik legidősebb tagja vagyok. 
Gyermekkorom egyik fő ételének, a gánicának a receptjét szeretném megismertetni 
az újság olvasóival.

Hozzávalók, 4 személyre: 1,5 kg krumpli, 30 dkg liszt, só, olaj, tejföl.
A krumplit megtisztítjuk, elszeljük, annyi vízben, hogy ellepje, megfőzzük. Ha 

megfőtt, leszűrjük. 1 dl víz maradhat rajta. Krumplitörővel összetörjük, rátesszük 
a lisztet. Lassú tűzön, állandó kevergetés mellett simára főzzük. /kb. 15 percig/. 
Tányérra simítjuk, forró olajra galuskákat szaggatunk, kanállal. Felpirítjuk, tejföllel 
tálaljuk

Jó étvágyat hozzá!

Nagymama receptje
- a GÁNICA
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Sorozatban harmadszor nyert 
május végén Kovács Csaba /40/ a 
Magyar Fogathajtó Derby 10. alka-
lommal megrendezett Vas megyei, 
lukácsházi versenyén. Vele együtt 
15 versenyző társ és hatezer néző 
izgulhatta végig a derbyt. Ezzel a 
harmadik első helyezéssel nagy eséllyel 
készülődött beszélgetésünk idején a 
következő versenyre A kecskeméti 
világbajnokságot megelőző, utolsó 
kvalifikációs versenyre június elején, 
Vecsésen került sor.

A Veszprémi Lovassportok Egye-
sület színeiben, saját lovait hajtó 
versenyző a ló szeretetét, lovagló 
tudományát tíz – tizenkét éve itt 

Nemesvámoson, szerezte a csárda 
melletti, akkori lovaspályán.

- Ha egy veszprémi fiatal nem 
a Gulya-dombra járt lovagolni, 
legközelebb csak itt szállhatott 
nyeregbe! – jegyezte meg némi ciniz-
mussal a hangjában. Idestova tíz éve 
nyergelt lovaglásról a hajtásra. És mint 
a Vámosi Csárda mellett jó pár éve 
kialakított lovasudvara, klubházában 
sorakozó trófeák is mutatják, nem csak 
mostanság, de a kezdetektől fogva jól 
hajtott a küszöbön álló kecskeméti 
vb-re. Hogy sikerült-e oda is érnie, 
majd kiderül…

SPorT, SZABAdidő
Képző- és iparművészeti Pályázat

Nemesvámos Község Önkormányzatának Sport és Kulturális Bizottsága és a 
Nyitott Műterem Alkotói Csoport pályázatot hirdet festészet, grafika és iparmű-
vészet tárgyában.
A pályázatot két korcsoportban hirdetjük meg:- 16 éves korig,- 16 év felett.
A pályaművek beadási határideje: 2009. július 27.
A beadás helye: Nemesvámosi Polgármesteri hivatal, I. em., 3. ajtó
(hétfő, kedd, csütörtök: 7:30-15:30; szerda: 7:30-17:30; péntek:7:30-13:30).
Kérjük a tisztelt pályázókat, hogy a pályaműveket
Kiállításra kész állapotban szíveskedjenek benyújtani.
A zsűrizett alkotásokat kiállítjuk. A kiállítás megnyitójának időpontja:
2009. augusztus 1. 17:00.

Téli Kupa eredményei
Foci:  I. Musti, II. Rózsa, III. Fajsz
Különdíj:
Legjobb kapus: Steininger Ferenc /Felajánló: Illésfalvi József, képviselő/
Ulti: I. Gyarmati Róbert, II. Tőrös István, III. Pauer Imre
Ulti /vidékiek/:I. Preszter Miklós, II. Donáth Ferenc, III. Szilágyi Lajos
Biliárd: I. Illésfalvi József, II. Krámli Tamás, III. Illésfalvi Péter
Különdíj:
Női induló: Vági Edina / Felajánló: Illésfalvi József, képviselő/
Asztalitenisz: I. Csőgör Géza, II. Fábián Lajos, III. Kövesi Sándor

Hárman az utánpótlás csapatban 
– Az első versenybírónk

Sikeres szerepléssel zárták két csapattal 
is (leány gyermek, női utánpótlás) a me-
gyei bajnokságot röplabdásaink. Az igen 
erős mezőnyben a szoros mérkőzések 
végeredményei és a végső helyezések 
csak néhány pont különbségen múltak. 
A jó eredmények mellett két egyéni sikert 
is könyvelhetett a szakosztály. Három 
játékosunkat az edző nagy örömére a 
megyei szakemberek beválogatták a VRC 
(Veszprémi Röplabda Club) NB-I -s 16 
fős serdülő, utánpótlás csapatába. Ők 
Ferencz Anna, Hunyadvári Vanessza, 
Loksa Zsóka , akik kimagasló jó játé-

kukkal hívták fel magukra a figyelmet. 

Már csak a kitartásukon múlik, milyen 

magas szintre jutnak ebben a kitűnő 

labdajátékban. És még egy nagyszerű 

hír. Nagy Katalin sikeresen elvégezte 

a játékvezetői tanfolyamot, és így 

Nemesvámos első hivatalos röplabdás 

versenybírója lett. Gratulálunk! És to-

vábbi sok sikert kívánunk a szakosztály 

minden sportolójának!

Felhívás! Ha Te is szeretnéd kipróbálni 

ezt a labdajátékot, jelentkezz! Várunk 

szeretettel! (11 éves kortól) Információ 

és elérhetőség www.nemesvamos.hu 

(egyesületek)

Mustos István edző

Triplázott a kettes fogattal
Kovács Csaba jól hajtott

a kecskeméti vb-re…

Röplabda

Női utánpótlás bajnokság

1. Röpisuli II Ajka 15pont

2. Veszprém Pannon Egyetem 14pont

3. Röpisuli I Ajka 14pont

4. Vp. Lovassy gimn DSK 13 pont

5. Vp. Vetési gimn DSK  12pont

6. Nemesvámos BDSE 12 pont

7. Tapolca VSE 11pont

8. Szt- Györgyi SZKI DSK Ajka 8pont

9. Vp Táncsics SZKI 6pont

Utánpótlásban az edző büszkeségei

Leány gyermek bajnokság

1. Röpisuli Ajka B  12pont

2. Vp Báthory Isk. DSK 11pont

3. Vp Deák Isk. DSK 10pont

4. Röpisuli Ajka A  9pont

5. Nemesvámos BDSE 8pont

6. Vp. Cholnoky ISK DSK 7pont

7. Dabronc Fekete ISK  0pont

Ez év áprilisában másodízben megren-
dezte „A 800 éves Nemesvámosért” 
Alapítvány a Tavasznyitó jótékonysági 
bált. A szerényebb létszám és támogatás 
tükrözi a jelen valós életet.
Márciusban az Erdélyben született 
Benedek Elek emlékére mesemon-
dó versenyt szerveztünk. A teljesen 
nyitott pályázatra településünk óvodás 
gyermekei, iskolák közül pedig a Petőfi 
Általános Iskola gyermekei pályáztak 
igen szép számmal. A győztes gyerme-
kek jutalmát a báli esményen adtuk át.
A Petőfi Sándor Általános Iskola 
Néptánccsoportja, Lencseszemek 

Asszonykör néptánc-bemutatója a 
Palotás megnyitót követően az ünnep 
kultúráját gazdagítva tárult az ünneplő 
közösség szeme elé. 
A svédasztalos finom falatok sem 
maradtak el. Igazán jóízű falatokat 
készített a Nemesvámoson működő 
vendéglátós nemesvámosi szakácsok 
segítségével. Köszönjük a helyi va-
dásztársaság hozzájárulását! Részletes 
felsorolás nélkül köszönjük sokak 
anyagi, tárgyi segítségét, támogatását 
és sokak önzetlen munkáját!

Bozóky Jenő a kuratórium elnöke

Cselekedni a közösségért
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Állnak: Kiss Máté, Kövesi Róbert, Szilágyi Máté, Győri Ambrus, Németh 
Krisztián, Gaier Martin, Kozma Gábor, Dávid Imre

Ülnek: Vodenyák Ádám, Somkuti Beáta, Horváthné Sáry Zsuzsanna, 
Dombai Dorottya, Alföldi Fanny, Tábori Dávid

Akik elsősök lesznek:
Antal Dóra • Baráth Kitti • Borbély Ádám • Czuczai Dorina • Csaba 
Zsombor • Csomai Gábor • Dávid Imre Benjámin • Faller Marianna 
• Farkas Szabolcs • Guzmits Gabriella Rebeka • Győri Eszter Anna • 

Havelda Ádám • Imre Rebeka Réka • Ónodi Dávid • Pongrácz Kitti Anna 
• Sárfi Levente • Strenner Márk • Szíj Tamás • Varga Dominik

A nemesvámosi kézilabdások számára is 
véget ért a 2008 / 2009-es bajnokság. Az 
egész szezonban hősiesen küzdő csapat 
a 8. helyet szerezte meg. A szakosztály 
25 igazolt tagja heti kétszeri edzéssel 
készült a megmérettetésekre, amelyeket 
olykor siker, olykor csalódottság kísért, 
hiszen a bajnokság negatív és pozitív 
fordulatokban egyaránt bővelkedett. A 
csapat sokat fejlődött, tanult a hibáiból, 
megjegyezte a nyerő mozdulatokat 
és odafigyelt mások játékára. De a 
legfontosabb, hogy az elmúlt egy év 

igazi csapattá kovácsolta őket.
Sajnos a bajnokságot a sérülések sem 
kerülték el. Jelenleg két csapattag is az 
ágyat nyomja sérülései miatt. Bízunk 
benne, hogy hamarosan felépülnek és 
a következő szezonban teljes értékű 
játékosként járulhatnak hozzá a várt 
sikerekhez.
Köszönjük a támogatók és a szurkolók 
segítségét és buzdítását, reméljük, a 
következő szezonban is számítha-
tunk rájuk.

Gy.T

Motoros tempó

2009 ballagó nyolcadikosai

Idén nyáron is dübörög a Defekt. Az 
éppen szakmai vizsgáról érkező – autósze-
relést tanuló – ifj. Csizmadia Gábor /20/ 
egyesületi vezető szavaiból legalább is az 
derült ki, hogy változatlan iramban, és mind 
nagyobb léptekben szervezi programjait 
a Defekt Vámosi Motoros Egyesület.

Íme időrendben az események.
2006 márciusában 23 fővel megalakí-

tották a jogelőd klubot. /A tagság folya-
matos cserélődése némi bővüléssel is járt, 
hiszen időközben mintegy 30-ra bővült a 
kör./ Első rendezvényük májusban egy 
autós – motoros találkozó, vetélkedő volt. 
Annak „pora” azonban érthetően csípte a 
szomszédban működő üzem szemét, így 
azóta helyváltoztatásra kényszerültek a 
júliusi újabb motoros találkozóval.

2007 őszén már 250 fővel szerveztek 
találkozót, Harley-felvonulást. Bekapcsolódtak 
a falunapi, szüreti rendezvénycsomagokba. 
Motoros túrákat szerveztek.

Igazán eseménydúsra sikeredett a múlt 
évük hiszen a hagyományos rendezvényeiket 
kiegészítették június 4-én egy Trianon-
megemlékezéssel. Keresték és megtalálták 
Vámos legerősebb emberét, négy zenekar 
fellépésével rock-bulit szerveztek, amelyen 
mintegy 80 fiatal vett részt. A kisebbeknek 
pedig Mikulás-estet kínáltak.

Erre az évre még változatosabb a 
rendezvény-palettájuk. Az évet 100 fős 

rock-bulival nyitották, amelyen a megszokott 
négy banda zenélt. Április 25-én terepmo-
toros teljesítmény túrát bonyolítottak le 
Nemesvámos – Nagyvázsony – Tapolca 
– Halimba körzetben. Május végén a 
nagyvázsonyiakkal közös ndúro verseny 
szerepelt a kínálatban, majd következett a 
programban ismét a trianoni-megemlékezés. 
Idei legnagyobb szabású, három naposra 
tervezett jótékonysági rendezvényükre 
augusztusban kerül sor. Azon veterán 
motoros találkozó, minichopper kiállítás, 
különféle vetélkedők szerepelnek.

- A focipályán 150 négyzetméteres 
rendezvénysátrat is felállítunk a várható 500 
résztvevő számára. A távolabbról érkezőknek 
sátorozó helyet biztosítunk. A jótékonysági 
bevételt a veszprémi Bébi Koraszülött 
Alapítványnak ajánljuk fel. – sorolja az 
augusztus 14-16 közé tervezett rendezvény 
további adalékait, és a támogatóikat, köz-
tük a Red Bullt, a helyi vállalkozókat. /Ő 
maga egyébként 12 évesen, a nagybátyja 
Simpsonjával kezdett motorozni, amely 
még most is működőképes. Első saját gépe 
egy Aprília volt, jelenleg egy 400-as Suzuki 
vásárlását tervezi./

A bőséges program-kínálatot remélhetőleg 
defekt nélkül sikerül megvalósítaniuk, és 
környezet kímélő, szelíd motorosokként, 
baleset mentesen közlekednek a mezei, 
erdei terepen és a közutakon.

Futottunk a jövőnkért
- DVD-t is hozott a maraton… -

2009. április 23-án a Petőfi Sándor 
Általános Iskola is csatlakozott a DROG-
MENTES MAGYARORSZÁGÉRT 
MARATON - Ország-futás a gyermekek 
jövőjéért elnevezésű programhoz.

A petőfis gyerekek a veszprémi megál-
lóban csatlakoztak. Lenyűgöző volt a több 
száz diák jelenléte a városháza előtti téren! 
A szervezők különböző programokkal 
várták a résztvevő fiatalokat. A műsorban 
a veszprémi sportklubok bemutatói mellett 
énekesek és színészek szórakoztatták a 
gyülekező diákokat, majd a már hagyo-
mányos „Drogmentes Kapitány” avatás 
következett. A jelenlevő több száz fős 
tömeg egyszerre tett fogadalmat, hogy 
kerüli a drogfogyasztást, és figyelmezteti, 
megóvja barátait, a környezetében élő-
ket is azok használatától. Ezt követően 
a résztvevő iskolák megajándékozása 
következett. A mi iskolánk egy DVD 
lejátszóval lett gazdagabb.

A futás és az azt megelőző bemelegítés 
az MKB-s kézilabdacsapattal közösen 
történt. A kézilabdás fiúk örömmel 
dedikálták az ajándékba kapott pólót, 
és gyerekeink legnagyobb örömére több 
közös fotó is készült a csapattal.

A MARATON Ország-futás, egy 7 éve 
fennálló rendezvénysorozat, Magyarország 
legnagyobb civil szervezésű drogellenes 
programja. A 42 napos rendezvénysorozat 
az ország összes megyéjén áthaladva, több 
ezer km lefutásával hívja fel a figyelmet 
a drogok veszélyeire, és juttatja el az 

üzenetet hozzánk: lehet valamit tenni a 
drogokkal kapcsolatban, a drogok ellen!

A drogprobléma sajnos már régóta 
nem az egyének, hanem a társadalom, 
vagyis mindannyiunk problémája. A 
drogjelenség gyermekeink egészségét, 
biztonságát és jövőjét veszélyezteti. Nem 
viselkedhetünk úgy, mintha minket nem 
érdekelne a dolog, még akkor sem, ha 
személyes érintettségünk nincs családi, 
vagy baráti körben sem. Egy országnak 
kell állást foglalnia ebben a kérdésben. 
És az ország neves személyiségei állás-
foglaltak. Iskolánk, annak vezetése és 
a tanulók olyan prominens személyek 
mögé sorakoztak fel, mint (a teljesség 
igénye nélkül néhány védnök és támo-
gató): Dr. Csötönyi Sándor, Erdei Zsolt, 
Gálvölgyi János, Görbicz Anita, Janics 
Natasa, Martinek János, Nick Árpád, Pulai 
Imre, az Országos Polgárőr Szövetség,a 
Nemzeti Sporthivatal Magyar Olimpiai 
Bajnokok Klubja, a Sportolók a Drog 
Ellen Egyesület.

Fontosnak tartom, hogy a gyerekek, 
a fiatalok részt vegyenek ilyen és hasonló 
rendezvényeken. Meg kell, hogy ismerjék 
a droghasználat veszélyeit, tudatosan kell 
felkészíteni Őket a droghasználatában 
rejlő ártalmakra. Ebben a felvilágosító 
munkában mindannyiunknak, a családnak, 
az iskolának, a családsegítőnek egyaránt 
feladata van.

Tegyük hát a dolgunkat!
Kiss Katalin családgondozó

Közös képen az időközben ismét bajnok lett MKB játékosaival

A láb mindig kéznél van! – ötlötte ki örökbecsű szlogenjét négy évtizede Peterdi Pál 
humorista. Ez is futás hozadéka. Ajándékkal és emléklappal a kézben

Kézi zárás
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Nagy Anikó (17 éves)
A veszprémi Ipari Szakközépiskola 

10. osztályos tanulója vagyok. Már várom 
a nyári szünetet, június 15-e az utolsó 
tanítási nap. Szerencsére a szünidőre nem 
kaptunk házi feladatot. Terveim között 
szerepel, hogy részt veszek Zánkán egy 
strandröplabda táborban. A nemesvámosi 
Bajnok Diák Sport Egyesület Röplabda 
Szakosztályának vagyok a tagja, és edzőnk 
Mustos István értesített minket a táborozási 
lehetőségről, így több csapattársammal 
együtt egy hetet töltünk majd Zánkán. 
Minden évben elmegyünk a családdal is 
nyaralni, idén valószínüleg Hajdúszobosz-
lóra utazunk majd. Nem maradhat ki a 
programok közül a balatoni strandolás 
sem, illetve a csapattársakkal gyakran 
összejövünk majd röplabdázni, sétálgatni. 
Szeretnék dolgozni is a nyáron, ha sikerül 
a Haribónál vállalok majd diákmunkát. 

Loksa Zsóka (15 éves)
A veszprémi Ipari Szakközépiskola 

német előkészítő évfolyamának vagyok a 
tanulója. Nagyon várom a szünidőt. Házi 
feladatot nem kaptunk a tanárainktól. Nyári 
tábort nem tervezek, viszont a családdal 
elmegyünk majd nyaralni, de az úti célt még 
nem döntöttük el. Valószínűleg gyakran 
lemegyünk majd barátokkal strandolni 
a Balatonra, többnyire Balatonfüredre. 
A szünidőben otthon is fogok segíteni, 
elsősorban a kerti munkákban. Szeretnék 
majd diákmunkát vállalni, valószínűleg a 
nemesvámosi Haribóban. A barátokkal 
eljárunk majd Veszprémbe bulizni, illetve 
szeretünk nyárestéken a faluban sétálgatni. 

Réger Máté (15 éves) 
A veszprémi Táncsics Mihály Szakkö-

zépiskola diákja vagyok. Egyelőre még úgy 
tűnik, hogy nincs lecke a nyári szünetre, 
de biztos vagyok benne, hogy az utolsó 
napokban  kapunk majd házi feladatot. 
Várom a nyári szünetet, sokat fogok 
pihenni, számítógépezni. A barátokkal 
gyakran kijövünk majd a pályára basebal-
lozni. Lehet, hogy megyek Olaszországba 
baseball táborba, de ez még egyelőre csak 
terv. Szeretünk a barátokkal szalonnát 
sütni, illetve Csopakra is gyakran leme-
gyünk majd strandolni. Otthon segítek 
majd szüleimnek amit lehet, elsősorban 
a fűnyírás lesz az én feladatom. 

Csizmadia Petra (13 éves)
A nemesvámosi Petőfi Sándor Általá-

nos Iskola diákja vagyok. Várom a nyári 
szünetet. Földrajzból szoktunk leckét kapni 
a nyárra, valószínűleg ez idén sem lesz 
másként. Terveim között szerepel egy hat 
napos hittan tábor Rókapusztán. Itt voltam 
már előző évben is, és annyira jó volt a 
társaság, hogy idén kétszer is elmegyek. 
Valószínűleg a családdal is nyaralunk majd,  
3-4 napos belföldi pihenést tervezünk. 
A barátokkal gyakran kijövünk majd a 
röplabda pályára játszani. Strandolni is 
szeretek, ha az időjárás engedi, Csopakra 
megyünk majd.

Csizmadia Krisztína

Községi Híra a nemesvámosi és veszprémfajszi önkormányzat lapja. Tel.: 06-88/505-580 · www.nemesvamos.hu
Szerkeszti a szerkesztő bizottság. Szerkesztő: Bráz János, 20/546-1354 , janos.braz@freemail.hu, Tördelés: Pallósi Szilárd

Kiadó: Nemesvámos és Veszprémfajsz Önkormányzata, Nemesvámos, Fészek u. 7.
Felelős vezető: Sári Lajos · Telefon: 06-88/505-580 · E-mail: polgarmester@nemesvamos.hu

Nyomdai munkák: Faa Produkt Kft., Veszprém, Kistó u. 8. · Tel.: 06-88/563-030 · E-mail: faaprodukt@vnet.hu

Körkérdés
Mik a terveid a nyári szünidőre?

Idén tavasszal iskolánk ismét kirán-
dulást szervezett a festői szépségű Cuha 
patak völgyébe.

A szépszámú, természetet kedvelő 
társaságban az egészen kicsi óvodás korútól 
a nagymama korúig minden korcsoport 
képviseltette magát.

2009. május 9-én, reggel fél nyolckor 
találkoztunk a veszprémi vasútállomáson. 
Megfelelő szülői és tanári kontroll mellett, 
mindenki nagy örömére eljött a várva 
várt indulás!

Vonatunk lassan elindult közösen 
kitűzött célunk felé hol hatalmas magas-
ságokban, messze a fák felett, hol sötét 
alagutakban. Jobbról-balról a gyönyörű 
táj, a mezőn legelő szarvasok látványa 
örvendeztetett bennünket.

Majd negyvenperces vonatozás után 
végre megérkeztünk úti célunkhoz.

Villámgyors névsorolvasás után közösen 
úgy döntöttünk, mégsem kerüljük meg a 
patakot, hanem belevágunk a nagy túrába.

Félórai erdei séta után elérkeztünk az 
első igazi kihíváshoz: a helyenként három 
méter széles, kristálytiszta vizű patakon 
át kellene kelni kicsinek, nagynak, öreg-
nek, fiatalnak, mindezt úgy, hogy cipőnk 
száraz maradjon.

Az első akadályt sikerrel vettük többnyire 
a már előttünk pórul járt turisták sebtében 
megépített hídjainak köszönhetően.

Ahogy múlt az idő, egyre sokasodtak 
a nehezebb átkelők, úgy maradt egyre 
kevesebb cipő szárazon. Nagyjából fél-
úton megálltunk reggelizni. Ki-ki a maga 
módján töltötte a pihenőt: a gyerekek a 
patakparton játszottak, megint mások 
hegyet másztak, még olyan is volt, aki 
véletlenszerűen fürdésre használta azt a 
röpke fél órát.

Várakozásokkal telve indultunk 
tovább. Megfigyelhettük a természet 
kisebb csodáit. A galambtól a mókusig, 
barlangtól a víz által kimosott hatalmas 
kövekig, monumentálisan nagyra nőt fák 
gyökeréig nagyon sok szép és érdekes 
dolgot láttunk.

Így telt utunk hátralévő része. Kevés 
résztvevő mondhatta el magáról, hogy 
száraz a cipője, de a társaság felkészültségét 
dicsérte a gondoskodás, a csere- cipők, 
csere zoknik; bizony olyan is volt, aki 
törölközővel is készült. 

Úti célunk vége felé - minden mindegy 
alapon - gyerekek, tanárok, felnőttek 
egészen egyszerűen levették cipőjüket, 
feltűrték nadrágjukat, úgy keltek át a 
patakon.

Utunk végéhez közeledett, amikor 
megint kollektív döntést kellett hozni a 
hogyan továbbról. Az igazat megvallva 
nem a gyermek társaságon múlott a 
napunkból még hátra maradt három óra 

sorsa. Két dologról kellett dönteni: az 
egyik lehetőség, hogy visszafelé kevesebb 
idő alatt megtesszük ugyanezt az utat, a 
másik, hogy a közeli pihenőben töltsük 
el a megmaradt időt.

A gyerekek nem kis bánatára a pihenő 
mellett döntöttünk. Megint jó döntés 
született, hiszen itt lehetőség volt evésre, 
a gyerekeknek játékra. A szépen körbeke-
rített pihenőben szaladgálhattak, de akár 
kombinált mászókán csúszdázhattak is.

Mi, felnőttek csak azt hittük, vége a 
túrának, de a tanári kar újabb célt tűzött 
ki maga elé.

Ezúttal levezetésként a szintén gyö-
nyörű helyen található, táborunktól jó 
pár kilométerre lévő Hódos-ér völgye 
volt a cél.

Csapatunk nagyjából egyharmada 

mozgósította megmaradt erőtartalékait. 
Némi aszfaltséta után megint következett 
az anyatermészet. Patak mellett vonultunk, 
hídon keltünk át, majd erdei ösvényen 
elértük a híres Likas - követ.

Gyerekeink minden pillanatát kiélvez-
ték a röpke negyedórának, amit a kőnél 
töltöttünk; szinte kivétel nélkül bementek 
a barlangba, míg mások a „Szent László 
pénzének” hívott apró, forint formájú 
köveket gyűjtötték. A legendáról némi 
tanári segítséggel tudhattunk meg többet.

A visszaút már kicsit nehezebb volt. 
Fáradtan ugyan, de épen, sok élmény-

nyel gazdagodva szálltunk fel a vonatra.
Összességében egy nagyon jó és 

családcentrikus programot mondhattunk 
a magunkénak.

Varga Zsolt

Kirándulás a Cuha patak völgyében
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